

အဝဲ ဟ့ၣ် တ့ၣ် ပျၣ်တၢ် ကွဲးစီဆုံ :
တၢ် ထူးထီၣ် တၢ် အခီပညီအ
ခီၣ် ထံးခီၣ် ဘိတဖၣ်

He Gave Us Scripture :

Foundations of Interpretation

တၢ် မၤလိဃိး

Lesson Eight

ခုခါတၢ် မၤဘၣ် ထွဲလံာ် စီဆုံ ဒီးလံာ်
စီဆုံ အလီၤလံာ်တၢ် မၤအသးအက
တီၢ်တဖၣ်

Modern Application &
Old Testament Epochs

တၢ်ဂ့ၢ်ခိတီၢ်တဖၣ် **TABLE OF CONTENTS**

၁. တၢ်ကတိၤဆှၢန့ၣ် **Introduction**.....၃

၂. တၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသး **Epochal Divisions**၃

 (က) တၢ်အကလုာ်ကလုာ် **Variety**

 (ခ) တၢ်အဂ့ၢ်မိၣ်ပှၢ် **Outline**

 (ဂ) တၢ်ဆိကမိၣ်ဒုးဘၣ်ထွဲက့ၤတၢ် **Implications**

၃. တၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ် **Epochal Developments**၉

 (က) ပှၢ်ဂဲၤဒိတၢ်တဖၣ် **Characters**

 (ခ) တၢ်ဃၢၤမိၣ်ပှၢ်အကျိၤအကျဲ **Storyline**

 (ဂ) ပှၢ်ကွဲးလံာ်တဖၣ် **Authors**

 ၁. တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွံာ် **About the Past**

 ၂. လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤအဂီၢ် **For the Present**

 (က) တၢ်ဘျးစဲတဖၣ် **Connections**

 ၁. တၢ်ဂ့ၢ်အဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ် **Backgrounds**

 ၂. ဒိတဲာ်တဖၣ် **Models**

 ၃. တၢ်ကတိၤဆိပာ်စၢၤတၢ် **Anticipations**

၄. တၢ်ကတိၤလၢခံ **Conclusion**.....၁၉

အဝဲဟ့ၣ်တုၣ်ပုၤတၢ်ကွဲးစီဆုံ: တၢ်ကျိၣ်ထံလံာ်အခါၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ်
He Gave Us Scripture : Foundations of Interpretation

တၢ်မၤလိဃိး **Lesson Eight**

ခွဲတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်ဒီးလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်
Modern Application & Old Testament Epochs

တၢ်ကတိၤဆူၣ် INTRODUCTION

မ့ၢ်န့ၣ်ပၤသးတဘျီတၢ်လၢခရၢ်ဖိတဖၣ်အဲၣ်ဒီးလဲၤတလၢကွံာ်တၢ်အခါးဖဲအဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဆူၣ်ပုၤဖးလံာ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်ဧါ? လၢတၢ်လဲၤတလၢကွံာ်တၢ်မၤအပူၤ,ပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်တနီၤဆိကမိၣ်ဝဲလၢပကဘၣ်မၤတၢ်လၢယုၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အမုၢ်နံၤတဖၣ်မၤဝဲလီၤတံၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်လဲၤတလၢကွံာ်အကတမံၤန့ၣ်,ပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢပကဘၣ်သးပုၤနီၣ်ကွံာ်ဒၣ်တၢ်လၢယုၤမၤလိာ်တုၣ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢကမၤဝဲလၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အမုၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အနီၣ်နီၣ်တခီ,တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအိၣ်ဒါလီၤအသးလၢတၢ်လဲၤတလၢအခါးခံမံၤန့ၣ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲပဟဲဃိဆူၣ်တၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဆူၣ်ပုၤန့ၣ်,ပကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤ: ပတဘၣ်က့ၤကဒါက့ၤဆူၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အပူၤကွံာ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ပတဘၣ်သးပုၤနီၣ်တၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိဃိးလၢတၢ်မၤလိ *အဝဲဟ့ၣ်တုၣ်ပုၤတၢ်ကွဲးစီဆုံ: တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အခါပညီအခါၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအပိာ်လိာ်အခံတဆိဘၣ်တဆိအပူၤ,ဒီးပဟ့ၣ်အခါတီလၢ* “ခွဲတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်ဒီးလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်” န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလိဝဲအံၤအပူၤ,ပကဃိထံကျဲလၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်န့ၣ်ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်လၢစါဒိၣ်စါထီတဖၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်,ဒီးတဲဖျါထီၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်တဖၣ်ဘၣ်လိာ်အသးဒီးပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံဒဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်မၤလိအပူၤကွံာ်တခါအပူၤ,ပထံၣ်န့ၣ်လၢပုၤဒီးန့ၣ်တၢ်ကွဲးစီဆုံလၢအခါၣ်ထံးတဖၣ်လီၤဆိဝဲဒၣ်ဒီးပုၤဖးလံာ်စီဆုံလၢခွဲဆၢကတီၢ်အံၤလၢအစ့ၤကတၢ်ကျဲသၢဘိအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤဖးလံာ်လၢအခါၣ်ထံးတဖၣ်အိၣ်မူဝဲလၢတၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်မၤအသးအကတီၢ်လၢအလီၤဆိဝဲဒီးပဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အလုၢ်လၢထူသန့လီၤဆိဝဲဒၣ်ဒီးပဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးပုၤအကအကလုာ်ကလုာ်အါန့ၣ်ပဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤဆိသၢမံၤအံၤမ့ၢ်တၢ်ဘျးစဲလိာ်အသးယၢ်ဒိယၢ်ဒိလၢကျဲလၢပဂံၢ်အံၤလၢတသ့အပူၤဘၣ်ဆၣ်,လၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤ,ပကဟ့ၣ်ပတၢ်သးစၢၤဆၢလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်အဖိခိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဒိဘၣ်ကဒါက့ၤခွဲတၢ်မၤဘၣ်ထွဲဒဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပကဃိထံတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သကိးလၢခွဲတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ခဲအံၤဒီးလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်လၢကျဲခံဘိန့ၣ်လီၤ. တၢ်,ပကကွၢ်သကိးလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသးန့ၣ်လီၤ. ဒီးခံ,ပကဆိကမိၣ်ပၤသးတၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်လၢတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်အံၤပၤဖျါထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပကစးထီၣ်ဒီးလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသး EPOCHAL DIVISIONS

လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ပၤဖျါထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဆိတလဲအါမးလၢအမၤအသးလၢတၢ်စံၣ်စါတဲစါအကျဲန့ၣ်လီၤ. ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဆိတလဲအသးကဲထီၣ်ကိးဘျီဒဲးဖဲယုၤဘျီဘၣ်က့ၤအဝဲအတၢ်အဲၣ်ဒီးအပူၤဂီၢ်မုၢ်ကမၤဝဲဘၣ်ဃးတၢ်ထံၣ်,တၢ်ပၤသ့ၣ်ပၤသးဒီးတၢ်သးဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲတၢ်ဆိတလဲတဖၣ်အိၣ်ဖျါထီၣ်လၢလၢလိာ်လိာ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အခါၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢတၢ်ကတိၤနီၣ်တၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသးန့ၣ်လီၤ.

ခရၢ်ဖိတဖၣ်ပၤဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဆိတလဲတဖၣ်အံၤလၢကျဲအါဘိအပူၤ,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အဒိအါတက့ၢ်ပုၤတူၢ်လိာ်ဒီးကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢၤထီၣ်သတြီၤလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢသ့ၣ်လၢအဒိၣ်ထီၣ်တခါန့ၣ်လီၤ. သ့ၣ်လၢအဂ့ၢ်အဘၣ်တခါဘၣ်

လဲၤခီဖျိတၢ်ဆိတလဲအါမးဒ်အဝဲဒိၣ်ထီၣ်လၢအချံဆံးဆံးဖိတဖျါတၢ်တုၤဆူအဒိၣ်တုၣ်လၢလၢပွဲၤပွဲၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အက့ၢ်အခါအကတၢ်ဂၢၢ်တၢ်စၢၤတၢ်ဖၢၣ်အသးဒီးပူၤခိၣ်ကလံၤသီၣ်ဂီၤအတၢ်လဲၤတရံးအသးဒီးန့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. သ့ၣ်တဖၣ်ဆိတလဲအသးဃာဝဲလၢတၢ်ဂီၢ်အကတၢ်ဒီးဒိၣ်ထီၣ်ချသးဒ်လၢတၢ်ကလၢအကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢတၢ်ဆၢကတၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. တဘျီတဘျီဆိတလဲဒၣ်တစံးဖိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တဘျီတဘျီဆိတလဲလီၤလီၤလီၤလးဒီးတုၤဝဲဒၣ်ဆူတၢ်ဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပွဲၤအသိတပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပွဲၤအပတီၢ်တဖၣ်လီၤကလံာ်အသးဒီးလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တၢ်မၤအသးအကတၢ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤအသးအကတၢ်တဖၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်ဆၢကတၢ်တကတီၢ်လၢဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အိၣ်ခီဖျိတၢ်လဲၤလိာ်လၢအလဲၤဒီးလံာ်ထီၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပစံးကတၢ်သကိးလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တၢ်မၤအသးအကတၢ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်အံၤလၢအပတီၢ်သၢပတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပကအၢၣ်လီၤကျဲအါဘိလၢပူၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်နီၤဖးလီၤတၢ်စံာ်စါတဲစါလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးဒီးလၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ခံၤပကဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးအကတၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်မိၣ်ပုၤလၢအကဲဘျူးကဲဖျိၣ်လၢခရံၣ်ဖိထူလံာ်အါဂၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးသၢပကန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဒုးဘၣ်ထွဲတနီၤလၢတၢ်ဂ့ၢ်မိၣ်ပုၤအံၤအိၣ်ဝဲလၢခ့ၣ်တၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကစးထီၣ်လၢကျဲအါဘိအပူၤလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်ဘၣ်တၢ်နီၤဖးလီၤတ့ၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အကလုာ်ကလုာ် VARIETY

တကြားမ့ၢ်တၢ်ကမၤကမၤလၢပတီၢ်လၢကမၤလီၤန့ၣ်လၢပူၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ထံၣ်န့ၣ်ကျဲအါဘိလၢကနီၤဖးတၢ်စံာ်စါတဲစါလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးဒီးလၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အပူၤဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်,တၢ်ဆၢကတၢ်တလဲၤအသးလၢအကမဲာ်တီၢ်အပူၤဘၣ်လီၤ. အဃိ,တၢ်လဲၤလိာ်လၢတၢ်မၤအသးအကတၢ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤအါတက့ၢ်မၤအသးကယိကယိ,ဒီးတၢ်မၤအသးအကတၢ်တဖၣ်ဒၣ်လဲာ်ညါဒီးကစီၤလိာ်အသးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်အကတဖၣ်န့ၣ်,တၢ်နီၤဖးလီၤအသးလၢပူၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ထုးန့ၣ်ဝဲသန့ၤထီၣ်အသးလၢနီၣ်ထီၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဆိကမိၣ်ဘၣ်ဃး တၢ်အံၤမၤအသးလၢစဲအ့ၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. ပုၤလၢအဃုသ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၤပူၤကညိအဂ့ၢ်အဲၣ်ဒီးနီၤဖးလီၤတၢ်စံာ်စါတဲစါဘၣ်ထွဲဒီးတၢ် ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်လၢသးတူးစဲးဖိကဟၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဃိ,အဝဲသ့ၣ်စံးကတၢ်သကိးတၢ်ဂ့ၢ်ဂီၤအစါအခိၣ်ထံး,အခၢၣ်သးဒီး အကတၢ်ဂၢၢ်ထံးအစါအခိၣ်ထံး,အခၢၣ်သးဒီးအကတၢ်ဂၢၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤလီၤပုၤတၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ်ဟံၣ်ဒိၣ်ထီၣ်ဂီၢ်ဂီၢ် ဂ့ၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ,အဝဲသ့ၣ်စံးကတၢ်ဘၣ်ဃးကလုာ်ဒုၣ်အကတၢ်,ဘၣ်ဃးဒီးပုၤကလုာ်အစါလၢအခိၣ်ထံး,စါပၤအတၢ်ပၤတၢ်ပြးတၢ်အဆၢကတၢ်,တၢ်စိာ်မၤကဲက့ၢ်အကတၢ်,ဒီးတၢ်စိာ်မၤကဲက့ၢ်ဝဲအကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကျဲဒ်န့ၣ်အသး,ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်သ့ဝဲယုၤဂ့ၢ်ပိညါနီၣ်ထီၣ်ဖျိဖျိဖျါဖျါလၢကတဲဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးအကတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တသးလီၤပလိာ်ဒီးလၢတၢ်နီၤဖးလီၤတဖၣ်အံၤအဖီခိၣ်ထီၣ်ခီဖျိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အပူၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ထီၣ်လၢကျဲအါဘိအပူၤလၢတၢ်ဆၢကတၢ်လီၤဆိတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝဲသ့ၣ်တခိၣ်လဲၤခိၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အပတီၢ်တဖၣ်န့ၣ်,အက့ၢ်အဂီၤလီၤဆိတဖၣ်တဒိၣ်ထီၣ်တဘျီဃိမ့တမ့ၢ်ထီၣ်တပတီၢ်ဃိဘၣ်လီၤ. တဘျီတဘျီတၢ်ဆူတၢ်ဆါကတြီၤဃာဒုတဒုအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်သပုၤတၢ်ဒ်အကတဖၣ်ဒိၣ်ထီၣ်ဆူညါန့ၣ်လီၤ. သ့ၣ်အမိၣ်ပုၤအဖံးကဒိၣ်ထီၣ်ကယိကယိဒီးတဖျါစီၤဝဲကဲၤသ့ၣ်သ့ၣ်,ဒီးအဒုဆံးဆံးဖိဒီးအလုာ်တဖၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ထီၣ်သတြီၤဒီးကဒိၣ်ထီၣ်ချန့ၣ်တၢ်အကတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢကျဲဒ်န့ၣ်အသးလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအက့ၢ်အခါအနီၤဒိၣ်ထီၣ်ဝဲကယိကယိ,တနီၤလဲၤတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တချုတဃာကဲၣ်ဆိးဒီးအကတဖၣ်ဆိတလဲချသးဒ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အက့ၢ်အခါလီၤဆိအါမးတဖၣ်အံၤဒိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ဆၢကတၢ်လီၤဆိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အံၣ်စရုအတၢ်န့ၣ်ကိးကပဒ်မ့ၢ်သ့ၣ်အသးတပတီၢ်ဃိဒီးတဆၢကတၢ်ဃိဒီး,ကညိဒိၣ်လၢပူၤထုးထီၣ်လံာ်အခိၣ်ညါတဖၣ်အဂီၢ်လၢကသးလီၤပလိာ်လၢအတၢ်နီၤဖးလီၤတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒ်အဆၢထၢၣ်ဝဲအသး,ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်နီၤဖး လီၤလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အတၢ်စံာ်စါတဲစါလၢကျဲအါကလုာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကွဲးစီဆံၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤပုၤမ့ၢ်တၢ်လီၤဖျါလၢအလဲၤအသးတပတီၢ်ဝဲတပတီၢ်,လၢအဟဲဆူပအိၣ်လၢတၢ်ဆၢကတၢ်ဖးယံာ်ညါ,မ့ၢ်တၢ်အရုဒိၣ်လၢပကသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ပအိၣ်လၢယုၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလၢအဒိၣ်ထီၣ်ကွၢ်ကွၢ်ဝဲ

လဲင်တတီးလဲင်န့ၣ်လီၤ. ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ညိၣ်န့ၣ်နီၤဖဲးကတီးဘၣ်ဃးတၢ်နီၤဖဲးလီၤယွၤအတၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤဆူ အနံၣ်အလါ အဆၢကတီးဒီးတၢ်မၤအသးအကတီးလီၤဆိတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.... ပဒေၣ်ဒီးတၢ်အဒိအ တံၣ်အါမးလၢလံာ် စီဆံၣ်အသိအပူၤဘၣ်ဃး ဒီးလံာ်စီဆံၣ်အသိနီၤဖဲးလီၤလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်ဒဲးလဲင်န့ၣ်လီၤ. ဆိကမိၣ်မး သဲအတၢ်ကွဲးနီၣ်တၢ် လီၤစၢၤလီၤသွဲၤတဖၣ်တက့ၢ်. အဝဲ စးထီၣ်လၢစီၤအာၤတြၢဟ့ၣ်,မၤတၢ်ခိဖျိစီၤအဝံးန့ၣ်လီၤ. အဝဲ ကွၢ်စၢ်ဖျိလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤဘၣ်ထွဲစီၤအာၤတြၢဟ့ၣ်တုၤစီၤအဝံး,စီၤအဝံးတုၤတၢ်စိာ်မၤကဲက့ၢ်, တၢ်စိာ်မၤကဲက့ၢ်တုၤကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ကျဲၤတဘျီလၢလံာ်စီဆံၣ်နီၤဖဲးလီၤလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲ စီၤ,ထံၣ်ဝဲအတၢ်ရဲၣ်ဒိၣ်လီၤဆိဒီးလၢခံဟဲဝဲဆူပဒေၣ်ဒိၣ်လဲင်န့ၣ်လီၤ. ကျဲအကအိၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆံၣ်အသိနီၤဖဲးလီၤအိၣ်စ့ၢ်ကိး န့ၣ်လီၤ. နဆိကမိၣ်ကွၢ်စီၤပိလူးလၢရိမ့ၢ် ၅,၁ကရံၣ်သူး ၁၅ န့ၣ်တက့ၢ်. နစံးကတီးစီၤအာၤဒေၣ်ဒီးခရံၣ်တချူးလၢတၢ်သိၣ် တၢ်သီ,လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီဝံၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. အသိ,လံာ်စီဆံၣ်အသိ ဒုးန့ၣ်ကျဲအါတိလၢပကမၤတၢ်အံၤအဂီၢ်လီၤ. ယ ဆိမိၣ်,လၢတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ကဒါက့ၢ်ယွၤအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးဒိတခါညါန့ၣ်,ကျဲအရဲၣ်တဘျီလၢပမၤတၢ်အံၤသ့မ့ၢ်ဝဲဒီ ဖျိလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လီၤသ့ၣ်စံးစဲလၢဒ်န့ၣ်လီၤဖျိစီၤအာၤဒေၣ်-တၢ်တုၤလီၤတၢ်အတၢ် အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ-ခိဖျိစီၤနီၤအာၤ,ခိဖျိစီၤအာၤတြၢဟ့ၣ်-စီၤအာၤတြၢဟ့ၣ်အတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ,တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအ လီၤလံာ်အိၣ်ဖျိဝဲဒီးအံၣ်စ့ၢ်-ဒီးစီၤမိၤရှ့,ဒီးစီၤအဝံးအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ, ဒီးလၢခံတၢ်အိၣ်ခိးကွၢ်လၢတၢ်အာၣ်လီၤ အိၣ်လီၤအသိ,တၢ်အံၤ,ယဆိမိၣ်,မ့ၢ် ယွၤအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤကျဲလၢတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒ် တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤဆူတၢ်ဆူတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤလၢခံတခါဒီးလၢခံကတၢ်တုၤထီၣ်ဘးဝဲလၢခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်ကျဲလၢအကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢၤနီၣ်ကိၢ်လၢတၢ်ဆိကမိၣ်စၢ်ဖျိပသးစးထီၣ်လၢခါရှ့တုၤခရံၣ်ဒဲးလဲင်,ယွၤ အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးဒိတခါညါဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဒ် လဲင်န့ၣ်လီၤ. ဒီးကျဲ အါတိလၢလံာ်စီဆံၣ်အသိစံးကတီးဘၣ်ဃး လံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤ,တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤ,ပိာ်ထွဲထီၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအဒိအ တံၣ်အံၤသပှၤတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ်စတံဖၢၣ်ကူၣ်ဝဲလဲလၢမိ Dr. Stephen J. Wellum

ခဲအံၤပအာၣ်လီၤလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအတၢ်နီၤဖဲးလီၤအကတီးအကလုာ်ကလုာ်အဂ့ၢ်အကျိာ်ဝံၤ, ပကဆိကမိၣ်ပာ်သးတၢ်အဂ့ၢ်မိၢ်ပှၤလၢအကဲဘျူးကဲဖျိလၢပှၤထူးထီၣ်လံာ်အခိပညိအါတဟံးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဂ့ၢ်မိၢ်ပှၤ OUTLINE

ကျဲအံၤဟူသ့ၣ်ဖျါအဒိၣ်ကတၢ်အကျိတဘျီလၢတၢ်ကနီၤဖဲးလီၤလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤမ့ၢ်ဝဲဒီဖျိတၢ်မၤ ဘၣ်ထွဲတၢ်မၤအသးအကတီးတမံၤစုၣ်စုၣ်ဒီးယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤတခါန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးအပူၤဂီၢ်မ့ၢ် ထီၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဆိတလဲအသးလၢအခိပညိအိၣ်တဖၣ်,ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အသိဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အဘၢဝးဝးလၢတၢ် မၤအသးအကတီးအတၢ်နီၤဖဲးလီၤအသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ခရံၣ်ဖိထူလံာ်လၢညါလုၢ်လၢအါမံၤတၢ်နီၣ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအခိၣ်သ့ၣ်ဃုမံၤလၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အပူၤ: တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤတၢ်ဒီးစီၤအာၤဒေၣ်,စီၤနီၤအာၤ,စီၤအာၤတြၢဟ့ၣ်,စီၤမိၤရှ့,ဒီးစီၤအဝံး,ဒီးတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိလၢလံာ်စီဆံၣ်အ လီၤလံာ်အဝံတဖၣ်တဲဆိပာ်ဝဲကဟဲဝဲလၢအံၣ်စ့ၢ်အတၢ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လၢကီၢ်တၢ်စံးပာ်အပူၤအကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးဘၣ်ဃးဒီးစီၤအာၤဒေၣ်န့ၣ်,ပကဘၣ်တၢ်နီၣ်လၢတၢ်ကွဲးနီၣ်ဝဲမိၤရှ့ ၁-၃တသ့ဝဲဇၢၤတြိအတၢ်ကတီး ဘဲၤရံၣ် *berith*, လၢညိၣ်န့ၣ်ပကျိာ်ထံအိၣ်ဒ် “တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ”တၢ်ဘၣ်လီၤ. သန့က့ၢ်,ဝဲမိၤရှ့ပာ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်ဆူဝဲအခိပညိလၢယွၤမၤတၢ်အာၣ် လီၤအိၣ်လီၤဒီးစီၤအာၤဒေၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ဒုၣ်တၢ်အဒိတခါအသိ,လၢ ဝဲမိၤရှ့ဒီးစီၤအပူၤ,ယွၤစံးဝဲလၢက “သ့ၣ်ထီၣ်” အတၢ်အာၣ်လီၤ အိၣ်လီၤ ဒီးစီၤနီၤအာၤန့ၣ်လီၤ. ဇၢၤတြိအဂီၢ်ကျိာ်ထံ “သ့ၣ်ထီၣ်” မ့ၢ် *qum*,လၢညိၣ်န့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အာၣ်လီၤတုၤလိာ်ဂၢၢ် ကျၢၤက့ၢ်တၢ်တမံၤလၢအအိၣ်တုၤဃာ်,အါန့ၣ်တၢ်တမံၤလၢအစးထီၣ်သီသံၣ်ဘဲန့ၣ်လီၤ. အသိပနာ်န့ၣ်တၢ်သ့လၢလံာ်ဝဲမိၤရှ့ပာ် ဖျါထီၣ်ယွၤအတၢ်ရဲၣ်လိာ်ဘၣ်ထွဲဒီးစီၤအာၤဒေၣ်ဒ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤလိာ်သးန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိ,လီၤကဲလၢဝဲဟံၤရှ့ ၆:၇ အပူၤ,ဝဲ

ပညိဉ်ဃီဝဲဆူတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤလၢယွၤဒီးစီၤအၢၣ်အဘၣ်စၢၤမ့တမ့ၢ်ဆူတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤလၢယွၤဒီးပုၤကညိဒိတက လုၢ်ညါအဘၣ်စၢၤအဘၣ်တၢ်ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်အိၣ်အၢၣ်စးလၢစီၤအၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤလၢစီၤနီၤအၢၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢဝဲမိၤၵျဲ ၆၆၈ တချးထံလုၢ်ဘၢတၢ်ဒီးလၢ ၉၃-၁၇ ဖဲထံလုၢ် ဘၢတၢ်ဝံၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးစီၤအၢၣ်တြၢဟ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ယၤထီၣ်အိၣ်လၢဝဲမိၤၵျဲ ၁၅၃၈ တချးစီၤအၢၣ်တြၢ ဟ့ၣ်ဃုထံၣ်န့ၣ်အစၢၤအသ့ၣ်ဒိဖျါနီၤဟၢကၣ်.ဒီးလၢ ၁၇၃၂ အပူၤဖဲအဝဲဃုထံၣ်န့ၣ်အစၢၤအသ့ၣ်ပုၤန့ၣ်သိတၢ်ဒိဖျါနီၤဟၢကၣ်ဝံၤ အလီၤခဲန့ၣ်လီၤ.ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးအံၣ်စရုလၢစီၤမိၤၵျဲအတၢ်ပၤဆုၤအဖိလၢဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်အိၣ်လၢ ၂၆၈၅ ၁၉၃၂၄ လၢကစၢၣ်စံးနီၣ်အိၣ်ထံး. ဒီးအတၢ်အၢၣ်လီၤလုၢ်လိာ်ဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ဒီးပုၤလုၢ်ဝဲဖိလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သးဒူစီၤဟံးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ယၤ ထီၣ်အိၣ်လၢ ၄၆၈၅ ၂၅၃၂ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးစီၤအၢၣ်ဝဲဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်အိၣ်လၢ ၂၅၅၂အ့ၤလး ၇ ဒီးလၢ ထါစံး ထီၣ်ပတြၢ ၈၉ ဒီး ၁၃၂ န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢခံကတၢၢ်ပထံၣ်တၢ်တဲဆိပာ်စၢၤတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိလၢ ဝံၤမံးရမံယၤ ၃၀း၃၀ အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတခါဃီအံၣ်ဘၣ်တၢ်ကိးစ့ၢ်ကိးအိၣ်လၢ “တၢ်ဃုတၢ်ဖိးအတၢ်အၢၣ်လီၤ အိၣ်လီၤ” လၢဝံၤယၤဂျါ ယၤ ၅၄း၁၀ ဒီးဝံၤယၤစက့ၤလး ၃၄း၂၅ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးလံာ်အတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ပုၤကညိဒိ ၂၂း၂၀ ဒီးဒုၤတြီၢ် ၈၆-၁၂ မၤဂၢၢ်မၤကျၢၤ ပုၤလၢတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအံၣ်ဖဲဝဲလၢခဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတဖၣ်အံၣ်ကဲထီၣ်ခၢၣ်စးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဖဲယွၤဟူးဝဲပုၤဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤ အပူၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါလီၤယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ပာ်ဒိၣ်လၢအယံၤဝဲထီၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤအၢၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအ တၢ်ရုလိာ် ဘၣ်ထွဲဒီးယွၤမၤအသးလၢတၢ်တုၤလီၤတၢ်အတၢ်အိၣ်သးအပူၤအဆိကတၢၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပာ်ဒိၣ်ပုၤကညိအတၢ် မၤယွၤအတၢ်အိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိ,ဒီးပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဒဲးဘးမၤသဘံၣ်ဘၣ်တၢ်ခွဲတၢ်ပုၤအတၢ်မၤအံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပာ်ဃုတၢ်စ့ၢ်ကိး ဒီးယွၤ အတၢ်အၢၣ်လီၤလၢပုၤကညိကမၤန့ၣ်တၢ်လၢတၢ်မၤတၢ်ခွဲတၢ်ပုၤအတၢ်မၤအံၣ်အပူၤသပုၤတၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢစီၤနီၤအၢၣ်အမုၢ်န့ၣ်,ပုၤကညိအတၢ်မၤတတီၢ်တလီၤဟီၣ်ခိၣ်အၢၣ်အသိသိဆုၤပုၤကညိလၢတၢ်မၤယွၤအတၢ်ခွဲတၢ် ပုၤအတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. အဃီ,တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးစီၤအၢၣ်တြၢဟ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပညိဉ်ဃီအိၣ်ဆူတၢ်ဃုထၢထီၣ်အံၣ်စရုန့ၣ်လီၤ. တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအကတီၢ်အံၣ်ပာ်ဒိၣ်အံၣ်စရုအတၢ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးကဘၣ်အိၣ်ဂၢၢ် ကျၢၤသးတီဒီးအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယွၤမၤတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒိဖျါစီၤမိၤၵျဲဖဲအဝဲထွဲထီၣ်ကွဲၣ်ပုၤအံၣ်စရုလးဖိလၢတၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်လၢကီၢ်အံၣ်ကူပတုးဝံၤ အလီၤခဲဒီးဆုၤအဝဲသ့ၣ်လၢအတၢ်လဲၤကျဲဆူကီၢ်တၢ်စံးပာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်တလီၤကမၤကမၤအပူၤ,တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအံၣ် တၢ်ပညိဉ်ဃီအိၣ်ဆူစီၤမိၤၵျဲအတၢ်ကွဲးလီၤကလုာ်ဃုအတၢ်သိၣ်တၢ်သိ,လၢအပၤဆုၤန့ၣ်ကျဲပုၤအံၣ်စရုလးဖိဒဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတၢ် ဆူညါလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤယွၤအတၢ်ခွဲတၢ်ပုၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

လၢစီၤအဝဲအမုၢ်န့ၣ်,ယွၤဒုးဝဲဆၢထၢၣ်စီၤအဝဲဒိစီၤပၤလၢအံၣ်စရုအဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤ ဒီးစီၤအဝဲသ့ၣ်လီၤစီၤအဝဲအဟံၣ်ဃုဃီထၢဒဲအဘၣ်ဃးဒီးစီၤပၤအစၢၤအသ့ၣ်လီၤစီၤလီၤထီလၢကဆုၤအံၣ်စရုအဘိအမုၢ်ကဒိၣ် ထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်အံၣ်မုၢ်အံၣ်စရုအတၢ်မၤယွၤအတၢ်အိၣ်ဖျါအရုဒိၣ်လီၤဆိတမံးန့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢၢ်,လံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အဝဲတဖၣ်တဲဆိပာ်ဝဲလၢတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိကဖဲဝဲလၢအံၣ်စရုအတၢ် စိာ်မၤကဲကုၢ်အကတၢၢ်,ဖဲယွၤမၤလၢပုၤအတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဂံၢ်အၢၣ်ကအုၣ်က့ၢ်နီၣ်က့ၢ်ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးရု လီၤယွၤအဘိအမုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဖျါန့ၣ်လီၤ.

ယွၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတခါစုာ်စုာ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢကျဲအါတိလၢအဝဲရုလိာ်ဘၣ်ထွဲဒီးပုၤကညိ,ဒိတခါညါစုာ်စုာ် ဟ့ၣ်ထီၣ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢအသးတီတဖၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သိအသိလၢကပိာ်ထွဲအဝဲအတၢ်မၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တုၤခဲအံၣ်လၢပတၢ်ကတီၢ်သကိးတၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအပူၤ,ပထံၣ်ဘၣ်ကျဲအါတိလၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ် စံၣ်စီၤတဲစီၤတၢ်နီၤဖးလီၤတုၤအိၣ်,ဒီးဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်အဂ့ၢ်မိၤပုၤလၢအကဲထီၣ်ထီၣ်တၢ်မၤစၢၤလံာ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၣ်,ပအိၣ်ကတဲာ်ကတီၢ်ပသးလၢကကွၢ်သကိးတၢ်ဂ့ၢ်မိၤပုၤအံၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲအိၣ်ဝဲတနီၤလၢခဲအါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆံၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆိကမိၣ်ဒူးဘၣ်ထွဲက့ၤတၢ် IMPLICATIONS

တၢ်နီၤဖးလီၤလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်လၢတၢ်ဖၣ်အပူၤမၤဖျါထီၣ်ဝဲဆုံဆုံလၢအဲၣ်ဒီးအပူၤဂီၢ်မုၢ်ကနီၤပၢၢ်ဒီးမၤထွဲယွၤဂ့ၢ်ပီၤညါအ ဝ့ၢ်မိၢ်ပုၤတဖၣ်လၢကျဲၤလီၤဆိတဖၣ်အပူၤလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လီၤဆိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဒ်ဒ်လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ပူၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ် က့ၤ တၢ်တဖၣ်တဘျီမၤယွၤအတၢ်လီၤကံၤဒ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်မူလၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအကတီၢ်အပူၤကွံၢ်အသိး,လံာ်စီဆုံအသိးအပူၤ စ့ၢ် က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်တဖၣ်တဘျီမၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆုံတဖၣ်လီၤကံၤဒ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်မူလၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအကတီၢ်ပူၤကွံၢ်နီၣ်တ ဘျီ ဘၣ်လီၤ.

ထံၣ်မ့ၢ်လၢန့ၣ်မုၢ်ပုၤအံၣ်စ့ၣ်လၢဒ်တက့ၢ်အိၣ်မူတစီၣ်ဖိဖဲစီၣ်လီၤမိၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယွၤအတၢ်လုၢ်ဟံၣ်လၢယၢၤဂ့ၢ်လုၢ်ဝံၤအလီၤခံ န့ၣ်တက့ၢ်. န့ၣ်ညါန့ၣ်အိၣ်မူလၢတၢ်အဝဲအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအစီၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ညါလၢအပူၤကွံၢ်စီၣ်မိၢ်ဂ့ၢ်အတၢ်အိၣ်မူအ အကတီၢ်,အံၣ်စ့ၣ်လုၢ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်တၢ်လၢတၢ်မိၢ်ဂ့ၢ်အဒဲးစီဆုံန့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးလၢန့ၣ်ဆၢကတီၢ်,ယွၤမၤလီၢ်န့ၣ်လၢနက လုၢ်ထီၣ်တၢ်လုၢ်စီဆုံလၢတၢ်လုၢ်ဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢနတၢ်စံၣ်စီတဲစီအတၢ်အိၣ်သးဒ်ဒ်န့ၣ်အပူၤ,တၢ်လုၢ်ထီၣ်တၢ်လၢတၢ်မိၢ်ဂ့ၢ် အဒဲးစီဆုံကထီၣ်ဒါယွၤအတၢ်ဘၣ်သးန့ၣ်လီၤ. တၢ်တမံၤဃီအံၣ်မ့ၢ်ဝဲတီၣ်ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်လၢတၢ်မိၢ်ဂ့ၢ်အတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအစီၣ်လၢဒီး က့ၤကဒါက့ၤဆူတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လုၢ်လီၤတဖၣ်ဒီးလုၢ်ထီၣ်တၢ်လီၤအါတီၤ,ဒ်စီၣ်အကျဲၤဟံၣ်ဒီးပၢၢ်ဒီးလၢပျဲၤအကတဖၣ်မၤဝဲ န့ၣ်လီၤ. တဘျီယွၤမၤလီၢ်ကျဲၤအသိးတဘိလၢတၢ်ကလုၢ်ထီၣ်တၢ်လၢတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအဂီၢ်,အဝဲမုၢ်လၢအပူၤဂီၢ်မုၢ်သုတက့ၤကဒါ က့ၤဆူအကျဲၤလီၤလံာ်နီၣ်တစဲးတဂ့ၤန့ၣ်လီၤ.

လၢကျဲၤဒ်န့ၣ်အသိး,ဖဲဆိကမိၣ်ခွဲခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်ဝ့ၢ်မိၢ်ပုၤဘၣ်ဃးတၢ်လုၢ်လၢတၢ်ဘျီတၢ် ဘါအပူၤန့ၣ်,ပကဘၣ်ပလီၢ်ပသးလၢပအိၣ်မူလၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်လံာ်စီဆုံအသိးတဖျါထီၣ် ဝဲတဘျီဝဲတဘျီအသိး,ခရံၣ်တဘျီဒီးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲလၢာ်အဂီၢ်, မ့ၢ်တၢ်လုၢ်အလၢအပူၤတလၢကွံၢ်တၢ်လုၢ်အက့ၢ် အဂီၢ်လၢအပူၤကွံၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအတၢ်သံလၢထုၣ်စုညါအလီၤဆိတလဲယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢအသးတီကဘၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ် အတၢ်လုၢ်လၢယွၤအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအပူၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၣ်အသိးပုၤကွဲးလံာ်စီဆုံအသိးဒုၤတြိစံၣ်ညီၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ် လၢအအဲၣ်ဒီးက့ၤကဒါက့ၤဆူလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်အတၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်တဖၣ်ဆူၣ်ဆူၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်,အဝဲဝ့ၢ်လီၤဝဲလၢခရံၣ်သ့ၣ်ထီၣ် တ့ၢ်လံာ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိးလၢ ဝံၤယံးရဲမံၤယၢတဲဆိပာ်ဝဲလၢယံးရဲမံၤယၢဒုၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢခံအဝဲစံးဝဲလၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ် လီၤအသိးဒူးကဲထီၣ်တၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်အသန့ၣ်လီၤလံာ်တဘျီတၢ်သုလၢအိၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်ကန့ၣ်တၢ်လၢအဝဲကွဲးဝဲလၢဒုၤတြိ ဓးဝု အပူၤ:

စံးဝဲလၢတၢ်အသိးဒီး,မ့ၢ်အပာ်အဂီၢ်ခိၣ်တမံၤလၢအလီၤလံာ်ကွံၢ်လံာ်လီၤ. ဒီးတၢ်လၢအလီၤလံာ်,ဒီးပုၤဝဲန့ၣ်,အိၣ်ဘူးဒီး အကဒ်ကွံၢ်လီၤ (ဒုၤတြိ ဓးဝု).

ဖဲအံၣ်,ပုၤကွဲးလံာ်ဒုၤတြိစံးဝဲလၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိးအတၢ်ဟဲတုၤဒူးကဲထီၣ်ကျဲၤလီၤလံာ် “တဘျီတၢ်သုလၢ အိၣ်,” သူဝဲတုၤလုၢ်အတၢ်ကတီၢ် *palaioo* လၢတၢ်ကျိၣ်ထံစ့ၢ်ကိးအိၣ် “မၤလီၤလံာ်” မ့ၢ်တမ့ၢ် “နံၤသီပူၤကွံၢ်လံာ်” န့ၣ်လီၤ.

ခဲအံၣ်,ပကဘၣ်ပလီၢ်ပသး,ဒီဖျါပုၤဒီးကိးလီၤအသးလၢခရံၣ်ဖိအါကဟံးန့ၣ်တၢ်အံၣ်လၢကစံးဝဲလၢပုၤပိၢ်ခရံၣ်အံၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒ်ကဘၣ်စုးကွံၢ်ညါကွံၢ်လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဒီးတဘျီဟ့ၣ်တၢ်သးစၢၢ်ဆၢအတၢ်သိၣ်လိသိလိဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢတၢ်မ န့ၣ်တမံၤမးတဘျီလဲၤတလၢကွံၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်လီၤ. ပုၤကွဲးလံာ်ဒုၤတြိဒ်ဒ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်ဆူခရံၣ်ဖိတ ဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အပူၤကွဲးလံာ်တစံးဘၣ်ဝဲပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တဘျီလိာ်ဘၣ်စးလၢဒီးပုၤဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်,အဝဲစံး ဝဲလၢပအိၣ်မူလၢတၢ်အကတီၢ်လၢအလီၤဆိ,ဒီးလၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိးလိာ်ဘၣ်ဝဲပုၤလၢပကမၤသိထီၣ်က့ၤတၢ်မၤပိာ်ထွဲ တၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်အကျဲၤန့ၣ်လီၤ. ပတလဲၤကပာ်ကျဲၤအလီၤလံာ်ဘၣ်,ဘၣ်ဆၢပကဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးမၤယွၤအတၢ်လီၤကံၤဒ်ပအိၣ်မ့ၢ်ဒီး လၢမုၢ်နံၤလီၤလံာ်တဖၣ်န့ၣ်နီၣ်တဘျီဘၣ်လီၤ.

တၢ်အဒိအတၢ်လၢအလီၤထူးန့ၣ်သ့ၣ်ထူးန့ၣ်သးအကတမံၤမ့ၢ်တၢ်ဝ့ၢ်မိၢ်ပုၤဘၣ်ဃးတၢ်တီခိၣ်ရိၢ်မဲလၢတၢ်ဒူးအပူၤန့ၣ် လီၤ. ထံၣ်မ့ၢ်လၢန့ၣ်မုၢ်ပုၤအံၣ်စ့ၣ်လၢဒ်အစီၣ်လိာ်ပၤအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအစီၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. န့ၣ်ညါလၢယွၤဖျါအံၣ်စ့ၣ်အစီၣ်ပၤ လၢကဆၢအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢတၢ်ဒူးထီၣ်ဒါတၢ်အတၢ်သိအပူၤန့ၣ်လီၤ. စီၣ်ပၤတဖၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်န့ၣ်ကျဲၤပုၤလၢယွၤ,ဒီးအဝဲန့ၣ်ကဒါ က့ၤကျဲၤလၢနမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ဒူးအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢခဲအံၣ်ထံၣ်မ့ၢ်လၢန့ၣ်နီၣ်ကစီၢ်ဒ်န့ၣ်တဘျီသးစီၣ်အဝဲအတၢ်မ့ၢ်စီၣ်ပၤ.

ဒီးအဲဒါဒီးကွာကဒါကွာဆူစီမီၤဂွၢ်အကလုာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအကတီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. နကဘၣ်သးပိာ်နခိၣ်နန့ၣ် စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်ဒၣ်နဲဒ်အမ့ၢ်စီၤကံဒဵု. မ့တမ့ၢ်ပှၤအ့ၣ်ဖဲဒ်အမ့ၢ်စီၤယံၤဂျူ. မ့တမ့ၢ်ပှၤလုၤဝံဖိဒ်အမ့ၢ်စီၤမိၤဂွၢ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, ဒ်သိး ဒၣ်ပှၤလၢနလီၤစၢၤလၢအိၣ်တဖၣ်မၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နမ့ၢ်ပိာ်ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအကျိၣ်တကလၢစီၤအဝံးအဟံၣ်အခၢၣ်စးဒီး, အဝဲန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်ဒီးဘးလီၤ. နကလုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်ယွၤအတၢ်မၤလိာ်လၢနစီၤဆၢကတီၢ်ဒၣ်နဲန့ၣ်လီၤ. နကမၤတၢ်ကမၣ်တမံၤဃီ ဖဲနမ့ၢ်အိၣ်မူလၢစီၤမိၤဂွၢ်အမ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်အဲဒ်ဒီးပိာ်ကလုၢ်ဒုၣ်အပၢ်ဖးဒိၣ်အခံဒ်ယွၤအပှၤဂီၢ်မုၢ်မၤဝဲလၢစီၤအာၣ်တြၢဟ့ၣ်အတၢ် အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအစီၤန့ၣ်လီၤ. လၢစီၤကိးစီၤဒီးန့ၣ်, ပကဘၣ်ပိာ်သးအတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲလၢယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တ့ၢ်ဝဲလၢစီၤဝဲန့ၣ်အဂီၢ် လီၤ.

ဒီးတၢ်န့ၣ်ပာ်ဃုာ်ခါခရံၣ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပှၤလၢအအိၣ်မူလၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသီအဖိလၢအသိး, ပပိာ်ခရံၣ်, စီၤအဝံးအဖိခွဲဖးဒိၣ်အခံန့ၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်ပစီၤပၤလၢယွၤဖျူဒီးန့ၣ်လီၤ. ဒီးယွၤဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လီၤဆီလၢကဆုၢ်အပှၤဂီၢ် မုၢ်လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယာ်ထီၣ်ဒါတၢ်အတၢ်သီအတၢ်ဆိၣ်တံၢ်မၤန့ၣ်တၢ်အပှၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပကမၤတၢ်န့ၣ်ဒ်လဲၣ်? ပတၢ် ရဲၣ်တၢ်ကျဲလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယာ်တၢ်အဂီၢ်ခဲအံၤမ့ၢ်မနုၤလဲၣ်? ဒ်ကန့ၣ်ကျဲလၢပှၤတၢ်မၤဖိစီၤပီလူးတဲဖျူထီၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤ အသီအတၢ်ဒုးလၢအ့းဖူးစူး ဖိး၁၂ အပှၤ:

အဂ့ၢ်ဒ်အံၤတမ့ၢ်ဘၣ်ပကနီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်ဖံးတၢ်ညၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်လၢတၢ်အခိၣ်, ဒီးတၢ်အစိအကမီၤ, ဒီးအအံၤတမ့ၢ် အတၢ်ခံးအကစၢ်, တၢ်နီၣ်အိၣ်လၢမူခိၣ်အလီၢ်တဖၣ်လီၤ (အ့းဖူးစူး ဖိး၁၂).

အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ကတဲာ်ကတီၢ်ရဲၣ်ကျဲအကျဲလၢအလီၤဆီခိၣ်မးဒီးတၢ်မၤအသးအကတီၢ်လၢအပှၤကွံာ်, ဖဲခိၣ်န့ၣ်ဒ် အမ့ၢ်စီၤမိၤဂွၢ်စီၤအဝံးဆုၢ်ယွၤအပှၤဂီၢ်မုၢ်လၢနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်, သ့ၣ်ထံဖံးညၣ်လၢတၢ်ဒုးအပှၤန့ၣ်လီၤ. နီၣ်သးတၢ်ဒုးတဖၣ်အိၣ်ဝဲစ့ၢ်ကိး, ဘၣ်ဆၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်အံၤတတီခိၣ်ရိၣ်မဲယွၤအနီၣ်သးအသုးမုၢ်ဘၣ်လီၤ. ထီၣ်ဒါဒီးတၢ်န့ၣ်, ယ့ၣ်ဂျူးတဆုၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢနီၣ်ခိၣ်တၢ်ဒုး တဖၣ်အပှၤဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲဆုၢ်ပှၤလၢနီၣ်သးအတၢ်ဒုးအပှၤ, ဒီးပလုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်သးဖဲပမ့ၢ်လဲၣ်ကဟံၣ်ကွံာ် တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲဆီတလဲဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီၤဆံၣ်အသီအါတက့ၢ်ထံၣ်လံာ်စီၤဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အတၢ်ဒုးတၢ်ယာ်ဒီးတၢ်ထီၣ်ဒါဒ်တၢ်ဒုးဖိးဒိၣ်တမံၤလၢယွၤဒီးမုၢ်ကီၤ လံာ်အဘၣ်စၢၤဒီးလၢယွၤအပှၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်လၢအဂ့ၢ်ကျဲးစးမၤဟးဂီၤယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲအဘၣ်စၢၤန့ၣ် လီၤ. လၢ တၢ်န့ၣ်အသီမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးခရံၣ်ဖိမုၢ်မဆါတန့ၣ်အံၤလၢအအိၣ်လၢကျဲတဘီဃီမုၢ်ပှၤလၢအပာ်ဃုာ်လၢ တၢ်ဒုးတမံၤဃီ, နမ့ၢ်ဆိကမိၣ်အ့းဖူးစူး ဖိ, လၢနတၢ်ဒုးအံၤထီၣ်ဒါမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်အာၣ်တၢ်သီအတၢ်မၤဆူၣ်ဒီးလၢခရံၣ် ဖိတဖၣ်ကဘၣ်သိးထီၣ်ယွၤအစုက ဝဲခဲလၢဒ်ဒ်သိးဆၢထၢၣ်ဂၢၢ်ကျဲလၢတၢ်ဒုးအံၤအပှၤကန့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ်ဖံၣ်ကွဲၣ်ဘဲ Dr. P. J. Buys

ပှၤကွဲးလံာ်စီၤဆံၣ်အသီတဖၣ်တံးန့ၣ်လံာ်စီၤဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အတၢ်ပာ်ဖျူထီၣ်နီၣ်သးဒီးကလုၢ်အတၢ်ဒုးတၢ်ယာ်ဒီးမၤဆူၣ်ထီၣ် ဝဲလၢကျဲလီၤတံာ်လီၤဆဲးတနီၣ်ဒီးမၤဘၣ်ထွဲအိၣ်လၢအကျိၣ်လီၤဆီခိၣ်န့ၣ်ဒီးပှၤကန့ၣ်ပာ်အိၣ်အါဂီၢ်ဂီၢ်တန့ၣ်အံၤဒိၣ်မး န့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်, ခရံၣ်ကဟဲလၢကဒုးနီၣ်သးအတၢ်ဒုးန့ၣ်လီၤ. အဝဲဟဲလၢကမၤန့ၣ်ကွံာ်တၢ်ခံးတၢ်န့ၣ်, ယံၤဟ့ၣ် ဝဲစးဘၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ကီၤတမ့ၢ်လၢတၢ်ခံးတၢ်န့ၣ်တန့ၣ်ပာ်အိၣ်ဘၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ကျဲးစးမၤန့ၣ်အိၣ်, ဒီးအဝဲဒုးတၢ်ထီၣ်ဒါ တၢ်ခံးတၢ်န့ၣ်-ပထံၣ်န့ၣ်လီၤလီၤ ဆီဆီလၢလံာ်တၢ်သးခုကစီၣ်ယံၤဟ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အသီ, ခရံၣ်ဒ်ယွၤအပှၤ သုးဖိတကဒုးထီၣ်ဒါပှၤပာ်ဟီၣ်ခိၣ်, လၢအမ့ၢ်, မုၢ် ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်နီၣ်န့ၣ်, လၢယံၤဟ့ၣ် ၁၂ အပှၤယ့ၣ်ဂျူးစံးဝဲတၢ်မၤ လၢမၤကပီၤအိၣ်အန့ၣ်ရံၣ်ဟဲဝဲခဲအံၤလံာ်, လၢအမ့ၢ်တၢ်ပှၤထီၣ် အိၣ်အန့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်, ဒီးအဝဲစံးလၢဆၢကတီၢ်ဝဲန့ၣ် ပှၤပာ်ဟီၣ်ခိၣ်ကဘၣ်တၢ်ထုးလီၤကွံာ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ.... အဃီဖဲစီၤပီလူး စံးဝဲပတၢ်စုကဝဲလၢတၢ်ဒုးအဂီၢ်မုၢ်ယွၤအကလုၢ် ကထီၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်တၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်အကတဖၣ်, ဒ်အဝဲတဲဝဲလၢအ့းဖူးစူး ဖိ အပှၤအသိး, စံးဝဲတၢ်အံၤတမ့ၢ်လၢပာ်ဟီၣ်ခိၣ် ထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၤဂ့ၢ်, ကလုၢ်တၢ်ဒုးတၢ်ယာ်, လၢခရံၣ်ဖိတဖၣ်တဘၣ်မ့ၢ်ပှၤအိၣ်ဒ်ထံအကလုၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ် ပာ်တၢ်ဒုးတၢ်ယာ်အပှၤဘၣ်လီၤ.... ဖဲန့ၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးထုၣ်စုညါအိၣ်ဝဲ, ဒီးညီန့ၣ်ပအဲဒ်ဒီးထုးလီၤကွံာ်ထုၣ်စုညါဒ်ပှၤဟီၣ် ခိၣ်ဖိအသိးဒီးတံးထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ယ့ၣ်ဂျူးစံးဝဲမတၢ်တကမးကဲထီၣ်ယပျဲၤယဘီၣ်တသ့ဖဲအဝဲမ့ၢ်တဟံးထီၣ်အ

ထူရှည်ခြင်းပိတ်ယခံဘက်လီ။ အပိကျလောပဒုးနီသးအတၢ်ဒုးတနံအံၤမ့ၢ်ဝဲခီဖျိနီၣ်ကစၢ်တၢ်လုၢ်ထီၣ်သး,နီၣ်ကစၢ်-
တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးတၢ်အဲၣ်တကလုၢ်လၢယုၣ်ဂျူးဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢထူရှည်အလီၤဒီးလၢအတၢ်အိၣ်မူ ဒီးတၢ်မၤတၢ်သးခု
ကစီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အတၢ် အိၣ်မူဒီတစၢ်ညါအပူၤန့ၣ်လီၤ။

သရၣ်ဒိမဲးခဲကျိၣ် **Rev. Mike Glodo**

ထီၣ်ဘိယုၤမုၢ်လၢအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢကမၤအတၢ်လၢကျဲလၢအဘၣ်လိာ်ဖိးဒုးဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအစၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်
ဝဲန့ၣ်လီၤ။ အပိ,တၢ်နၢ်ပၢၢ်လံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အတၢ်စံၣ်စၢ်တဲစၢ်နီၤဖးလီၤအသးလၢတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအကတီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တ
ဖၣ်အပူၤမ့ၢ်တၢ်အရူၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်လၢပမုၢ်န့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်ကမၤဘၣ်ကဒါက့ၤန့ၣ်ရံၣ်ဆူအလီၢ်ခံ,လီၤကံဒံး
ယုၤတသးတၢ်ဆၢကတီၢ်ဆူညါအလီၢ်,ပကဘၣ်ယုၤန့ၣ်ပိညါအတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ်ကိးမံၤဒဲးဒဲးအိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ခီဖျိကွၢ်တၢ်အၢၣ်
လီၤအီၤလီၤအစၢ်ကိးစၢ်ဒဲးလၢအတၢ်လဲၣ်ကျဲဒီတဘျီညါဆူတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသီလၢခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။

ခဲအံၤပကဆိကမိၣ်ဟ်သးခုခါအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ဒီးလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အကတီၢ်တဖၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်နီၤဖးလီၤလံာ်စီ
ဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အကတီၢ်တဖၣ်ဝံၤ,ပကဆိထံကျဲလၢတၢ်အကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ကဘၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်
န့ၣ်လီၤ။

တၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်တဖၣ် EPOCHAL DEVELOPMENTS

လၢတၢ်ကပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဘးတၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အဂီၢ်,မိပကဆိကမိၣ်ကဒီးသ့ၣ်
လၢအဒိၣ်ထီၣ်တခိၣ်အဂ့ၢ်အသီတက့ၢ်. တဘျီအံၤ,ထံၣ်မုၢ်လၢနအိၣ်ဒီးတၢ်ချဲတဖျါအဂီၢ်, ဒီးသ့ၣ်လၢအဒိၣ် ထီၣ်လၢတၢ်
ချဲဝဲန့ၣ်,အဂီၢ်တက့ၢ်. တၢ်ချဲဒီးသ့ၣ်ထူၣ်ဖျါလီၤဆီဒိၣ်မးလၢမ့ၢ်တၢ်ကိလၢပကနၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်
လီၤဆီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မူတမံၤဃီလၢအဒိၣ်ထီၣ်လၢအပတီၢ် လီၤဆီတဖၣ်န့ၣ်
လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒၣ်လဲၣ်ဒီးအဒုၣ်အထၢအက့ၢ်အဂီၢ်တမံၤဃီလၢအဝဲသ့ၣ်အ **DNA** အပူၤလၢကအုၣ်ကီၤဝဲ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

လၢကျဲဒ်န့ၣ်အသိး,လံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အကတီၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဒီးလၢခံတဖၣ်အိၣ်ဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်လီၤဆီလၢအဝဲ
သ့ၣ်အဘၣ်စၢၤလၢပဂံၢ်တလၢာ်တဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပမ့ၢ်မၤလိတၢ်ဘးအဝဲသ့ၣ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအက့ၢ်အဂီၢ်လၢအပဟ်ဃုာ်တ
ဖၣ်,အဝဲသ့ၣ်အ **DNA** ဒ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်အသိးဒီး,ပဃုထံၣ်န့ၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဆီတလဲတဖၣ်အံၤအနီၣ်နီၣ်ဟ်ဖျါထီၣ်ကဒါ
က့ၤတၢ်မူအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်နၢ်လၢအဒိၣ်ထီၣ်တမံၤဃီန့ၣ်လီၤ။

ပကဆိထံလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လၢတၢ်နီၤဖးလွံၣ်ထံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်,ပကထံၣ်ဘၣ်
လၢပူၤဂဲၤဒီတၢ်အိၣ်သ့ၣ်အိၣ်ဝဲခံၣ်လၢတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်တဖၣ်အံၤအလီၢ်ခံအိၣ်ဝဲတပယုာ်ဃီလၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်စံၣ်စၢ်တဲ
စၢ်ဒီတဘျီညါန့ၣ်လီၤ. ဒီးခံ,ပကထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်အကတီၢ်တခါစုာ်စုာ်ဘျးစဲဒီးအကတဖၣ်လၢတၢ်တဲအကျါလၢအယုၤလိာ်ဖိး
လိာ်န့ၣ်လီၤ. သၢ,ပကထံၣ်ဘၣ်လၢပူၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်တဖၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲညါန့ၣ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်အကတီၢ်လၢအပူၤကွံာ်
တဖၣ်ဆူပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢခံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလွံၣ်,ပကပဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဘျးစဲတနီၤလၢတၢ်အကတီၢ်တဖၣ်အံၤအဘၣ်စၢၤလၢ
ပူၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်တဖၣ်သန့ၤထီၣ်အသးလၢအီၤလၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မၤဘၣ်ထွဲတဖၣ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကစးထီၣ်
လၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်စံၣ်စၢ်တဲစၢ်အပူၤဂဲၤဒီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

ပူၤဂဲၤဒီတၢ်တဖၣ် CHARACTERS

လၢတၢ်စံၣ်စၢ်တဲစၢ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်အီၤလၢလံာ်စီဆံၣ်ဒီတဘျီညါအပူၤ,ပူၤဂဲၤဒီတၢ်ဒ်သိးသိးတဖၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်သ
ဘံၣ်ဘၣ်ဖးဒိၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါအတၢ်မၤန့ၢ်ဆူတၢ်ဒီးတၢ်အၢၣ်သီအတၢ်မၤန့ၢ်ဆူတၢ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ။

လၢတၢ်ကတီၢ်လီၤလီၤန့ၣ်,ပစံးသ့ၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါအတၢ်မၤန့ၢ်ဆူတၢ်ဘၣ်တၢ်ဆၢအီၤလၢတၢ်တဲပူၤအပူၤအဖျဲးက
တၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ပူၤဒုပူၤဃီ,လၢကမ့ၢ်ယုၤအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အၢၣ်သီအတၢ်မၤန့ၢ်ဆူတၢ်ဘၣ်တၢ်ပဆၢအီၤလၢ
ပူၤထီၣ်ဒါတၢ်ဖိမ့ၢ်တမ့ၢ်ပူၤအအၢအသီ,တၢ်ဘၣ်တ့ၤလၢအအၢအသီဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်မုၢ်ကီၤလံာ်,လၢအဂ့ၢ်ကျဲးစးဒီးသယုၤလၢအ

တၢ်မၤလၢပွဲၤအဖီတၢ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်မ့ၢ်ပွၤလၢအဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်ဒီးကူၣ်သ့န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲမ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်ဘၣ်တ့ၤ, ဒီး ထီၣ်ဘိၣ်ခိၣ်ဝဲလၢပွၤတ့ၤလီၤတၢ်အတၢ်ပၤဆၢတၢ်အဖီလၢန့ၣ်လီၤ. သနၢ်က့ၤပွၤပျဲၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်လၢကဆၢထၢၣ်ထီၣ်ဒါဒါဖဲယွၤအ တၢ်ဖဲပူၤတၢ်ဂဲၤဖျါထီၣ်ဒါဒါအခါန့ၣ်လီၤ.

ယွၤမ့ၢ်ပွၤတ့ၤလီၤတၢ်-စီၤပၤဖးဒိၣ်လၢအပၤတၢ်လၢအမူခိၣ်အလီၢ်ပစိၣ်ဒီးမၤပွဲၤအမူခိၣ်န့ၣ်ဒါဒါလၢအလၢကပီၤက ဩၣ်ကဩၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘၣ်တ့ၤလၢအမၤအတၢ်လၢမူခိၣ်မၤလၢကပီၤလံာ်ဒါန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ထီၣ်ဘိၣ်ယွၤဆၢတံာ်လီၤတ့ၢ်အသး လၢကမၤအါထီၣ်အဝဲအလၢကပီၤခိၣ်ဖျါမၤအါထီၣ်အလၢကပီၤလၢပဟီၣ်ခိၣ်ဒိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢကမၤလၢပွဲၤအဖီတၢ်အံၤအဂီၢ်, ယွၤရဲၣ်က့ၤဝဲလၢကမၤလံာ်ထီၣ်အဘိၣ်အမုၢ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်, ဒ်သိးလၢဟီၣ်ခိၣ်ကကဲထီၣ်ဒ်သိးမူခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်န့ၣ်မၤအသးန့ၣ်, တၢ် ဘၣ်တ့ၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်ထီၣ်ထီၤ, လၢဟီၣ်ခိၣ်အဖီခိၣ်ဒီးအဖီလၢကဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်ဘၣ်တ့ၤဘိၣ်ဒီးတၢ်စံးထီၣ်ပၤတြၢၤလၢအကတၢ် တန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤသ့ဝဲသးဂီၢ်မုၢ်ဂီၢ်ပၤလၢအမၤတၢ်တုၤဆူၣ်တၢ်အကတၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲဟ့ၣ်လီၤတ့ၢ်အဟီၣ်ခိၣ် အက့ၢ်အဂီၢ်, ပၤကညီၤ, မၤပွဲၤဒီးမၤအါထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်လၢကပီၤန့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်စီၣ်ဒိၣ်တဘျီအပူၤ, ပမ့ၢ်ယွၤ အခၢၣ်စး, ကတံာ်ကတီၤဟီၣ်ခိၣ်လၢတၢ်ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်အလၢကပီၤလၢခံကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်သဘံၣ်ဘျီအကတကမၤန့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်ထီၣ်ဒါတၢ်ရၤလီၤယွၤအလၢကပီၤခိၣ်ဖျါက့ၤစးဒီးသဒၢပၤကညီၤလၢ တၢ်မၤပွဲၤဒီးမၤအါထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လၢယွၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးကထီၣ်ဒါတၢ်ရၤလီၤယွၤအဘိၣ်အမုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိၣ်ဖျါအဂီၢ်, မုၢ်ကီၤ လံာ်ဆၢသးဒီးပၤကညီၤအါမးလၢတၢ်ပူၤထီၣ်ထီၣ်ဒါယွၤအပူၤ, ဒီးဆူၣ်တၢ်သဘံၣ်ဘျီဒီးယွၤအနီၢ်သးဒီးပၤကညီၤလၢအမၤတၢ်ခ့ၣ်ပၤ အတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဒီးန့ၣ်ပၤကညီၤအတၢ်မၤသကိးတၢ်လၢအတၢ်မၤကဲထီၣ်တၢ်ခိၣ်ဖျါက့ၤက့ၤအတက့ၢ်လဲၣ်အကလုာ်က လုာ်, ပာ်ဃုာ်တၢ်လံာ်တၢ်လီၤ, တၢ်လွဲၣ်န့ၣ်က့ၤတၢ်, တၢ်ဘျီတၢ်ဘိၣ်လၢအကမူၤကမၢ်, ဒီးထုးန့ၣ်ပၤကညီၤလၢအလီၤတံာ်တဖၣ်အ တၢ်သးလီၤလၢအပွဲၤဒီးတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်တဲမံၤဟူၣ်သ့ၣ်ဖျါကိးယုာ်ဒဲးအပူၤပုၤဃုၤဃါအိၣ်ဝဲတက, ဒီးပၤအိၣ်ဝဲတကလၢအဆၢထၢၣ်ထီၣ်ဒါပုၤဃုၤဃါဝဲန့ၣ် လီၤ. အိၣ်ဝဲဒီးပၤလၢအဖျဲးကတၢ်, လၢအမ့ၢ်တၢ်တဲပူၤအပူၤဂဲၤဒိတၢ်အိၣ်သ့ၣ်, ဒီးပၤအအၢအသီလၢအဆၢထၢၣ်ထီၣ် ဒါပုၤဂဲၤဒိတၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးလံာ်စီၣ်မ့ၢ်တၢ်တဲအိၣ်ကတၢ်လၢတၢ်ခဲလၢာ်အကျါ, ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ဒ်နဖးလံာ်စီၣ်ဆူၣ် အလီၢ်လံာ်ဒိတဘျီအသိးန့ၣ်, တမ့ၢ်တၢ်ကမၤကမၢ်လၢနကထံၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ဝဲလၢအစဲဘူးတ့ၢ်လၢယွၤဒီးအတၢ်အၢၣ် လီၤအိၣ်လီၤမ့ၢ်ရံၤအအဘၢၣ်စၢၤဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်လၢအဂုၢ်က့ၤစးမၤတၢ်ခဲလၢာ်လၢအမၤဝဲသ့ၣ်လၢကဒိသဒၢမ့ၢ်ရံၤအဝဲ န့ၣ်လၢအသုတဟဲက့ၤနီၣ်တဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ, လၢဖၤဒုၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤအပူၤလံာ်လံာ်ဖဲယွၤဟ့ၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤလၢရံၤ သ့ၣ်တဖျါကတဘၣ်တၢ်ဒါထီၣ်အိၣ်လၢပိာ်မုၢ်လၢကယီၢ်သဘျီမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်, လၢန့ၣ်လံာ်လံာ်နထံၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်ထီၣ်ဒါ ယွၤကိးကမၤဒဲးန့ၣ်လီၤ. ဒီးမ့ၢ်တၢ်လီၤသးစဲလၢ, ဖဲအဝဲမ့ၢ်ဖိသ့ၣ်ဆံးအကတီၢ်ဒုၣ်လဲာ်, မုၢ်ကီၤလံာ်ဂုၢ်က့ၤစးပံးန့ၣ်အ ဝဲ, ဂုၢ်က့ၤစးစိာ်အဝဲသ့ၣ်ဆူၣ်တၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်ဒီးယီၢ်သဘျီအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. နထံၣ်တၢ်ဖဲဝဲန့ၣ်မၤအသးတဘျီတၢ် တဘျီလၢလံာ်စီၣ်ဆူၣ်အလီၢ်လံာ်အကျါဒိတဘျီန့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထၢၣ်ဖံးလံးရဲခဲနဲ **Dr. Philip Ryken**

လၢလံာ်စီၣ်ဆူၣ်အလီၢ်လံာ်အတၢ်စံၣ်စိာ်တဲမံၤအတၢ်ဖဲမိာ်ပုၤအကျါပူၤ, စးထီၣ်လၢအခိၣ်ထံးတီတီန့ၣ်, ယွၤမ့ၢ်ပွၤလၢအ ဖျဲးကတၢ်ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်မ့ၢ်ပွၤအပူၤသီန့ၣ်လီၤ. နထံၣ်လၢစးထီၣ်လၢအခိၣ်ထံးတီတီလၢတၢ်သ့ၣ်လီၤအပူၤဖဲန့ၣ်, ဒိဖျါမုၢ်ကီၤ လံာ်မ့ၢ်ပွၤလၢအဟဲဒီးလုပစိစိာ်အၢဒုၣ်ဒီးနီၢ်အံၣ်အု, ဘၣ်ဆၣ်အဝဲလုပစိအဝဲသ့ၣ်ထီၣ်ဒါယွၤ... ဒီးလၢခဲနီၢ် နီၢ်န့ၣ်ဖဲတၢ်လီၤတံာ်ကွံာ် ဝံၤအလီၢ်ခံ, ပန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ယၢထီၣ်တၢ်ဂဲၤလီၢ်လၢအဆဲးလဲၤအသးလၢအကမၤအသးလၢ လံာ်စီၣ်ဆူၣ်အလီၢ်လံာ်လၢအအိၣ်တ့ၢ်ခဲလၢာ်တဖၣ်အပူၤ, ဒီးနီၢ်နီၢ်န့ၣ်လၢလံာ်စီၣ်ဆူၣ်အသီအပူၤအိၣ်ဝဲလၢမုၢ်ကီၤလံာ်အရံၤ ဒီးပိာ်မုၢ်, နီၢ်အံၣ်အုအရံၤအအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးနီၢ်နီၢ်န့ၣ်တၢ်အံၤလၢခံကတၢ်တုၤဆူၣ်အတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤ, အတၢ် လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်လၢခရံၣ်ပုၤလၢအဒၢန့ၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်ဆူၣ်တၢ်မဲာ်ဆုးဒီးမၤနၤကွံာ်အိၣ်တဘျီဒီးလၢတစိာ်သးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. .. ဒီးယဆိမိၣ်ဖဲန့ၣ်နထံၣ်လၢတၢ်န့ၣ်မၤအသးတကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်လၢလံာ်စီၣ်ဆူၣ်အလီၢ်လံာ်အပူၤဒ်မုၢ်ကီၤလံာ်အရံၤ, လၢယဆိမိၣ်ပဒုးဘၣ်ဃးအိၣ်ဒ်ယွၤအဒုၣ်အဒါ, ဆဲးထီၣ်ဒါယွၤ, ထီၣ်ဒါအပူၤဂီၢ်မုၢ်, လဲၤတၢ်ဒီးအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢတၢ်ဒုးအပူၤ, ဆိ န့ၣ်တၢ်မၤနၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်, ဒီးနထံၣ်အိၣ်သ့တဘျီယုာ်ဃိန့ၣ်လီၤ. ဒီးနသ့ၣ်ညါအဒိဖဲပစံးလၢပူၤအံၣ်စရုလးဖိတဖၣ်ဘၣ်တၢ်

ဆိုင်တံင်မာနာအဒီးအိတ်လတင်ဒုတင်ယာအပျိုပုဒီးပုဖလုဂုသးဖိတဖန်နု,ဒ်ဒုတ်အဒိတခါအသိး,အဝဲနုအါ
နုဒ်ဒ်အံင်စုဒီးပုဖလုဂုသးဖိဒုတင်နုလီ. ယဆိမိတ်လတင်နုအလီခံ,အဖိလင်,မုတ်ဒုတင် ယာလအဆဲးမာ
အသးလယုဒီးမုတ်ကီလံင်အဘာတ်စကနုလီ.

ဒီးကထာတ်ဘရယကွတ်ဘံင်ခါ Dr. Brian J. Vickers

ခဲအံ,ပကဘတ်အာတ်လီလအခါပုခရံင်ဖိတဖန်ညီနုလဲကပတ်ကွတ်တင်ဂဲယုဂုလယုဒီးမုတ်ကီလံင်အဘာတ်စကအ
တင်ဂုဒိတ်နုလီ. ပဝဲအါကဟဲဆူလံင်စီဆုံအအိတ်ဃုဒီးတင်ပတ်သုတ်ပတ်သးဟီတ်ခိတ်လပထံင်ဘတ်အိတဘုတ်အံဘတ်တင်လု
ဘာအိလယုဒီးလသးလမာအတင်တဖန်ဒ်နုအသိးမုတ်ကီလံင်ဒီးသးလအမာအတင်ထဲတဆဲးတကွဲနုလီ. ဘတ်ဆုတ်
ပုဒီးနုလံင်စီဆုံလအဆိကတင်တဖန်တအိတ်ဒီးတင်ကီတင်ခဲအံဘတ်လီ. အဝဲသုတ်နုပဂါတုတ်တုးစဲကဒဲကဒဲလအီသးဒီး
နီဒ်ဒ်အတင်မုတ်တီအဘာတ်စကဆုတ်ဆုတ်နုလီ. နီဒ်ဒ်နု,တင်စုတင်နုအံ,မုတ်လအညီနုလယုပဟီတ်ခိတ်အပူ
လပုကွဲးတင်ကွဲးစီဆုံတဖန်တတုတ်ဘတ်ဝဲတင်လိတ်လကဘတ်ဟုတ်ထီတ်တင်တဲဖျိုထီတ်အိလယုပုဒီးနီတစဲးဘတ်လီ. အဃိ,ဒ်
ခါပုကညီခဲအံတဖန်အသိး,ပမုတ်စဲထီတ်ကွဲးတင်ကွဲးစီဆုံအတင်ဃဲဘတ်ထွဲဒီးနီသးအတင်သဘတ်ဘုတ်အံနု,ပကထံင်နုဘတ်
လပုဒီးနုလံင်စီဆုံလအဆိထံးတဖန်သုတ်ညါတုတ်ဝဲ:တင်သဘတ်ဘုတ်အံဒုအိတ်ထီတ်တင်အဆိထံးခိတ်ဘိလတင်ခဲလင်လ
လံင်စီဆုံစဲးနုလီ.

ဃုတ်ဒီးတင်ကွဲးစီဆုံအပုဂဲဒိမိတ်သုတ်တဖန်လပသးပု,ပကဃုတ်ဃါဆူလံင်စီဆုံအလီလံင်အတင်မာအသးအကတီ
အတင်ဒိတ်ထီတ်လဲင်ထီတ်အတင်အိတ်ဖျိုခဲထံင်တထံင်: လံင်စီဆုံအတင်ဃဲအကျါအဆိထံးခိတ်ဘိနုလီ.

တင်ဃဲမိတ်ပုအကျါ STORYLINE

တင်လီဆိလပဂံင်အိလင်တသုလတင်အာတ်လီအိလီအကတီတဖန်အတင်စကအိတ်ဝဲဒုတ်ဘတ်ဆုတ်,တင်လီဆိ
အကလုတ်ကလုတ်အံဘတ်လိတ်အသးဒီးတင်ဃဲပုတပုဃိ,ပတ်ဃုတ်တင်ခဲလင်တသုလတင်အာတ်လီအိလီအကတီတဖန်အ
ဘာတ်စကအိတ်ဝဲဒုတ်ဘတ်ဆုတ်,တင်လီဆိအကလုတ်ကလုတ်အံဘတ်လိတ်အသးဒီးတင်ဃဲပုတပုဃိ,ပတ်ဃုတ်တင်ခဲလင်ဘတ်ဃးတင်
သဘတ်ဘုတ်လယုဒီးမုတ်ကီလံင်အဘာတ်စကနုလီ. လတင်ဘတ်လိတ်ဘတ်စးကအိတ်အဂီ,ပကမာတင်ကွဲးစီဆုံအတင်အာတ်
လီအိလီအကတီတဖန်ဒ်လံင်စီဆုံအဆါဒိတ်အဆိသုတ်လလံင်စီဆုံအတင်တဲအပု,လယုဂုလီအလကပိဒ်သိးကမာ
နုတင်စဲးထီတ်ပတြကလအကတင်တသုဘတ်နုလီ.

တင်ဃဲလတင်ကဂဲဖျိုထီတ်အိစးထီတ်လလံင်စီဆုံအဆိကတင်တဆါဒိတ်,စါအဒုတ်အစါဆါကတီနုလီ. လ
လံင်တဆါဒိတ်အံအဆိထံးအပု,ယုပတ်လီပုကညီတတတကလတင်လီတတီဖဲအဝဲအလကပိလတင်ထံင်အိဆုံဆုံ
သုအိတ်ဖျိုထီတ်ဒုတ်အတင်လပဟီတ်ခိတ်အဖိခိတ်:ဇုဒုတ်တသုလီ,လအမာအတင်ဒ်အဝဲနုစီဆုံအသိးနုလီ. တကျါဃိဒီးအ
တင်ပညိတ်လတင်တုလီတင်အဂီ,အဝဲမာလိတ်စါအဒုတ်ဒီးနီဒ်ဒ်အုလကမာလဲင်ထီတ်အတင်သုလီစီဆုံအဆိအဃကမိဖျို
မာလပုဒီးမာအါထီတ်ဟီတ်ခိတ်နုလီ. တင်ပညိတ်မုတ်လကဒုးကဲထီတ်ဟီတ်ခိတ်လတင်လီလအတြးဝဲဘတ်ဝဲလယုအဂီလ
ကဒုးနုဖျိုအလကပိလတင်ထံင်ဖျိုအိသုအတင်အိတ်ဆိးနုလီ.

နီဒ်ဒ်နု,မုတ်ကီလံင်တြီဝဲတင်ရဲတ်တင်ကျဲအံဒီဖျိုဆုပုကညီအဆိကတင်တဖန်ဆူတင်ပုထီတ်ထီဒီယုနုလီ. ဒီး
လတင်ဟုတ်ဆါကတင်နု,ယုဆိတ်အအတင်ဘတ်တုဒီးမာကီထီတ်ခဲထီတ်ကွဲးပုကညီအတင်မာနုလီ. အဝဲဘိးဘတ်ရ
လီစုဂီကီး ဝဲလပုကညီကနီဖးလီအသးလအဖုလီဆိပြုလိတ်အသးတဖန်စးထီတ်ခဲအံဒီးဆူညါ: ပိတ်မုတ်အချံအသုတ်ကပတ်
ဃုတ်ပုလအမာလပုဒ်အတင်ပညိတ်,ဒီးမုတ်ကီလံင်အချံအသုတ်ကပတ်ဃုတ်ပုလအဒုးစဲဘုးအသးဒီးမုတ်ကီလံင်အတင်ထီ ဒုတ်ဒါ
နုလီ. တကျါဃိ,ယုအာတ်လီဝဲလပိတ်မုတ်အချံအသုတ်ကမာနုတင်လပုမုတ်ကီလံင်ဒီးအချံအသုတ်အဖိခိတ်သပုတင်နုလီ.

လံင်စီဆုံအလီလံင်အတင်အာတ်လီအိလီအကတီလအအိတ်တုဂုအကတဖန်ဒုးအိတ်ထီတ်လံင်စီဆုံအတင်ဃဲမိတ်ပု
အကျါနုလီ.

လအဆါဒိတ်ခံ,စါနီအအတင်အာတ်လီအိလီအကတီနု,ယုသုစီကွတ်ဟီတ်ခိတ်လအပုဒီးတင်စုဆုတ်ခိတ်တကး

လီၤပျံၤလီၤဖုးလၢပုၤကညီၤမၤဝဲဒ်အဝဲသ့ၣ်ပိာ်ဝဲမုာ်ကီၤလံာ်အခံန့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤပုၤဖျဲးပိာ်မုာ်အချံအသ့ၣ်လၢအအိၣ်လီၤတံာ်တ့ၣ်, စီၤနီၤအဒီးအဒူၣ်ဖိထၢဖိ,ဒီးသ့ၣ်ထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဂၢၢ်အကျၢၤလၢပုၤကညီၤတဖၣ်ဘၣ်တၢ်စံးဘၣ်အီၤလၢကထီၣ်ဒါတၢ်တတီၤတလီၤဆူညါကွၢ်ကွၢ်ဒ်အဝဲသ့ၣ်မၤပုၤဒီးမၤအါထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအဆၢဒိၣ်သၢ,တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤဒီးစီၤအၢၣ်တြၢဟ့ၣ်အကတီၢ်န့ၣ်,ယွၤဃုထၢစီၤအၢၣ်တြၢဟ့ၣ်အဒူၣ်ဖိထၢဖိဒ်ပိာ်မုာ်အချံအသ့ၣ်တခါလၢကဆၢပုၤကညီၤလၢတၢ်သဘံၣ်ဘၣ်ဒီးမုာ်ကီၤလံာ်ဒီးပုၤလၢအပိာ်အခံတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအၢၣ်လီၤဝဲလၢကမၤအါထီၣ်ဂီၢ်ထီၣ်စီၤအၢၣ်တြၢဟ့ၣ်အစၢၤအသ့ၣ်ဒီးကဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကီၢ်ကနၤဒေၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢဟီၣ်ခိၣ်ဂီၢ်အတၢ်စးထီၣ်အပနီၣ်ဝဲန့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်ကမၤနၤတၢ်လၢအထီၣ်ဒါယွၤဒီးအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤခဲလၢာ်သပုၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကန့ၣ်သါဟီၣ်ခိၣ်တဖျၢၣ်,ဒီးရၢလီၤယွၤအတၢ်ဆိၣ်တုၤဆူပုၤကညီၤကလုာ်ဒူၣ်ဖိထၢဖိကိးဒူၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.

လၢအဆၢဒိၣ်လံာ်,စီၤမိၤရူၤအတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအစီၤန့ၣ်,ယွၤဟ့ၣ်အံၣ်စရူၤတၢ်မၤနၤဖးဒိၣ်လၢပုၤအဲၤကူပတူၤဖိတဖၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်အမုာ်ကီၤလံာ်အယွၤတဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးအံၣ်စရူၤကလုာ်တကလုာ်,ဘၣ်တၢ်ပၢအီၤလၢအဝဲအတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,ဒီးမၤလီၤအဝဲသ့ၣ်လၢကပာ်လီၤကွံာ်ပုၤကနၤဒေၣ်န့ၣ်,ယွၤဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်မၤနၤလၢပုၤကနၤဒေၣ်ဖိဒီးမုာ်ကီၤလံာ်အသးလၢအဝဲသ့ၣ်မၤအတၢ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ထီၣ်ဒီးမၤဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်ပုၤအံၣ်စရူၤလးဖိလၢကီၢ်ပူၤ,ဒီးဆုၢ်အဝဲသ့ၣ်ဆူညါဆူအဖိတၢ်အလၢအပုၤဘၣ်ဃးတၢ်ရၢလီၤယွၤအဘီအမုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီတဖျၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအဆၢဒိၣ်ယံာ်,စီၤအဝဲအတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအကတီၢ်န့ၣ်,စီၤအဝဲအဒူၣ်ဖိထၢဖိဘၣ်တၢ်ဖျၢၣ်အီၤလၢကပတၢ်လၢယွၤအပုၤဂီၢ်မုၢ်အဖိခိၣ်,ဒီးကဆၢအဝဲသ့ၣ်ဆူတၢ်သဘံၣ်ဘၣ်လၢကမၤအသးလၢခံလၢကလုာ်လၢအမၤမုာ်ကီၤလံာ်အတၢ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. စီၤအဝဲအတၢ်မုၢ်စီၤပၤဖဲဖိာ်ထီၣ်တၢ်ပူၤဖျဲးလၢကီၢ်ကနၤဒေၣ်အပူၤဒီးဆဲးမၤလဲၢ်ထီၣ်အံၣ်စရူၤအကီၢ်ဃၢၤလၢတၢ်မၤလၢပုၤယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤသးအုးလၢ,တဘျီတၢ်တဘျီအံၣ်စရူၤအစီၤပၤတဖၣ်မၤသးဒိၣ်သးဆါပူၤထီၣ်ထီၣ်ဒါယွၤ,တုၤဒေၣ်လဲာ်လၢယွၤကဘၣ်မၤပးဂီၢ်အဝဲသ့ၣ်အဘီအမုၢ်ဒီးဆုၢ်အဝဲသ့ၣ်ဆူတၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်အကတီၢ်,အဝဲသ့ၣ်တူၢ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢပုၤတခါမုၢ်ဒီးအယွၤတဖၣ်အတၢ်ပၢဆူၣ်ပၢစိးတၢ်အဖိလၢာ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံကတၢ်,ယွၤသးအိၣ်ဝဲလၢကမၤကတၢ်ကွံာ်တၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်အံၣ်ဒီးဆုၢ်ကဒါက့ၢ်ပုၤအိၣ်လီၤတံာ်တ့ၣ်တဖၣ်ဖိဆူကီၢ်တၢ်စံးပာ်ဒ်သးလၢအဝဲသ့ၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးမၤန့ၣ်ကဒါက့ၢ်မုၢ်လၢကနၤဟ့ၣ်အပူၤကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤအိၣ်လီၤတံာ်တ့ၣ်တဖၣ်ဖိဆူန့ၣ်ဒေၣ်လဲာ်လီၤတံာ်ကွံာ်ဝဲလၢကအိၣ်မူသးတီၤဒီးအီၤ,အဃိတၢ်စိာ်မၤကဲကုၢ်ဆဲးမၤအသးလၢတၢ်အတၢ်သီအတၢ်ပၢဆူပၢစိးတၢ်အဖိလၢာ်န့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢ်တဆၢဒိၣ်တၢ်ယၢထီၣ်အီၤလၢလံာ်စီၤဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အပူၤမုၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသီအထီၣ်ကတၢ်လၢယွၤစံးဝဲလၢအဝဲကသ့ၣ်ထီၣ်ဝဲဖဲအံၣ်စရူၤလၢအအိၣ်လီၤတံာ်တ့ၣ်တဖၣ်ပီၢ်ယၢလီၤအသးဒီးစီၤအဝဲအဖိခိၣ်ဒိၣ်,မုၢ်ရံၣ်အမုၢ်တမ့ၢ်မုၢ်ခရံၣ်,မၤမံမၤမုၢ်က့ၢ်တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ရံၣ်အၢၣ်စရူၤလၢတၢ်မၤနၤတၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်,သးအအၢအသီဒီးကလုာ်လၢမၤအတၢ်တဖၣ်အဖိခိၣ်လၢခံကတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံကတၢ်,မုၢ်ရံၣ်အၢၣ်စရူၤမၤတၢ်ခဲလၢာ်လၢအသီ,ပၢတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အဖိခိၣ်ဃုာ်ဒီးယွၤအပုၤဂီၢ်မုၢ်န့ၣ်လီၤ. ယွၤအလၢကပီၤကမၤပုၤတၢ်ဘၣ်တ့ၣ်,ဒီးတၢ်ဘၣ်တ့ၣ်ခဲလၢာ်ကစံးထီၣ်ပတြၢအီၤကတၢ်ကတံာ်တသ့ဘၣ်လီၤ.

တၢ်မၤဖုၣ်လီၤလံာ်စီၤဆံၣ်အတၢ်ဃဲၤအံၣ်ဒုးန့ၣ်ပုၤလၢတၢ်လီၤဆီလၢလံာ်စီၤဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအကတီၢ်တဖၣ်အံၣ်အဘၣ်စၢၤကအိၣ်ဒၣ်ကယၢာ်,တၢ်အကတီၢ်တဖၣ်အံၣ်သ့ၣ်ထီၣ်လီၢ်အသးကဒဲကဒဲဒ်သးတၢ်ဃဲၤဖးထီၣ်တယုၢ်အဆၢဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကထီၣ်ဒါ,ပာ်ကမၢ်,မ့တမ့ၢ်တုၤဒေၣ်လဲာ်မၤဆဲးလီၤစုၤလီၤလိာ်သးကဒဲကဒဲအလီၢ်,တၢ်ဃဲၤအပတီၢ်တပတီၢ်စုာ်စုာ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ပာ်ဖျိၣ်လိာ်သးဆူတၢ်ကွဲးစီၤဆံၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၢ်ထီၣ်,တၢ်ဃဲၤလၢအဃုလိာ်ဖိးလိာ်န့ၣ်လီၤ.

တုၤခဲအံၣ်,ပကဆိကမိၣ်ပာ်သးတုၤပုၤဂဲၤဒိတၢ်အခိၣ်သ့ၣ်လၢလံာ်စီၤဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၢ်ထီၣ်တဖၣ်အံၣ်လီၢ်ခံ,ဒီးဒုးန့ၣ်ပျီထီၣ်တုၤလၢတၢ်အကတီၢ်တကတီၢ်စုာ်စုာ်ဘျးစဲလိာ်အသးကဒဲကဒဲလၢတၢ်ဃဲၤမိာ်ပုၤအကျိၤလၢအဃုလိာ်ဖိးလိာ်အသးအပူၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၣ်ပအိၣ်ကတံာ်ကတီၢ်ပသးလၢပကထံၣ်လၢပုၤကွဲးလံာ်စီၤဆံၣ်အလီၢ်လံာ်တဖၣ်တဘျီတဘျီမၤဘၣ်ထွဲတၢ်အကတီၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ဆူပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢခံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပျားကွဲလံာ်တဖၣ် AUTHORS

နကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢတၢ်မၤလိဝဲအံၤအခါၣ်ထံးန့ၣ်,ပပာ်ဖျိၣ်ဖျိၣ်လီၤတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်ခိဖျိစံး: “တဘၣ်ကွၢ်ကဒါကွၢ်ဆူတၢ်လီၤခံနီၣ်တစဲးတဂ့ၤ,ဘၣ်ဆၣ်တဘၣ်သးပုၤနီၣ်တၢ်လဲၤပုၤကွံာ်နီၣ်တစဲးတဂ့ၤန့ၣ်လီၤ.” ပတအိၣ်မူလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လဲၤပုၤကွံာ်အပူၤန့ၣ်ဘၣ်,ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အသိပတဘၣ်ဆိကမိၣ်,ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးမ့တမ့ၢ်တူၢ်ဘၣ်နီၣ်တဘျီလီၤကံၤဒိပအိၣ်မူလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပမ့ၢ်တၢ်ဃဲၤတက့ၢ်တခီလၢအပာ်ဃုာ်လၢတၢ်လဲၤပုၤကွံာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးပျားကွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်အံၤဂ့ၢ်ဒိၣ်တက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တၢ်နီၣ်ဝဲလၢယုၤအမ့ၢ်အတီတကလီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်အသးခိဖျိတၢ်ဘျီတၢ်ဘါအမ့ၢ်အတီလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်အံၤအဲၣ်ဒီးစံးဝဲလၢတၢ်လၢယုၤစံးတၢ်တဖၣ်ဒီးမၤတၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ကဆဲးပာ်ဆုၢ်န့ၣ်ကျဲအပူၤဂီၢ်မုၢ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ကိးကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. တကျိၤဃီဒီး တၢ်အံၤ,ပျားကွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တဖၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤလိန့ၣ်လၢအပူၤကွံာ်,ဒီးမၤဘၣ်ထွဲအိၣ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအမုၢ်နံၤဘၣ်ဆၢဘၣ်ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဆိကမိၣ်အိၣ်လၢကွဲဒ်အံၤ:တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအကတီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်အိၣ်ဝဲဃုၤခါလၢအဘၣ်တၢ်ယၢထီၣ်အိၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃးတၢ်အကတီၢ်လၢအဆိကတၢ်ဂၤသၢကတီၢ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်-စီၤအဒၣ်,စီၤနီၣ်အဒၣ်,ဒီးစီၤအဒၣ်တြၢဟ့ၣ်အစီၤအဂ့ၢ်တဖၣ်-ဟဲလၢလံာ်စီဆံၣ်အလံာ်လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲဒ်အိၣ်လၢစီၤမိၤရှု,စီၤအဝံးဒီးတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိအလီၤခံန့ၣ်လီၤ.

ပကဆိကမိၣ်ပာ်သးတၢ်အသးအကၢ်ညီန့ၢ်ခံမံၤလၢပျားကွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တဖၣ်ဖၢန့ၣ်ဃုာ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွဲဒ်လၢအပာ်ဖျါထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်န့ၣ်ပာ်ဖျါဆၢကတီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢပျားကွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တဖၣ်ကွဲဒ်တၢ်လၢအပူၤကွံာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးခံ,ပကထံၣ်ဘၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကွဲဒ်ဝဲလၢပုၤလၢအအိၣ်ခဲအံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်,အဝဲသ့ၣ်ကွဲဒ်ဝဲလၢပုၤကမ့ၢ်လၢအအိၣ်မူလၢအဝဲသ့ၣ်အမုၢ်နံၤတဖၣ်,လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဆိးအလီၤဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပကကွၢ်သကိးအဆိကတၢ်ဂၤတၢ်ဂ့ၢ်လၢပျားကွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တဖၣ်ကွဲဒ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွံာ် About the Past

လံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အလံာ်ခဲလၢာ်လီၤလီၤဆီဆီဘၣ်ထွဲအိၣ်ဒၣ်တၢ်တက့ၢ်ဒီးတၢ်လၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်လီၤ. ဆိကမိၣ်ပာ်သးလံာ်စီဆံၣ်ယဲၣ်ဘၣ်-လံာ်ဝဲမိၤရှု,၂မိၤရှု,၃မိၤရှု,၄မိၤရှုဒီး၅မိၤရှုကွဲဒ်လံာ်တဖၣ်အံၤလၢအဝဲအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢဝဲမိၤရှုအပူၤအဝဲပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးတဖၣ်လၢအကဲထီၣ်တၢ်အသးလၢအပူၤကွံာ်ဖးယံာ်,လၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးစီၤအဒၣ်,စီၤနီၣ်အဒၣ်,ဒီးစီၤအဒၣ်တြၢဟ့ၣ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ် ၂မိၤရှု,၃မိၤရှု,၄မိၤရှုဒီး၅မိၤရှုအပူၤ,အဝဲတက့ၢ်တုၤကဒါကွၢ်ဖးယံာ်လၢတၢ်စံာ်စီၤတဲစီၤအပူၤဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲန့ၣ်ဒၣ်လဲာ်အဝဲပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးတဖၣ်လၢအကဲထီၣ်တၢ်အသးတချးလၢလံာ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲဒ်အိၣ်လၢအခါန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်အလံာ်အကတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲဒ်အိၣ်လၢစီၤမိၤရှုအဝံးအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအစီၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဆုၢ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်ဆူတၢ်လၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်လီၤ. အဒိ,လံာ်ယိးဘးအအါကတၢ်ဂၤတၢ်ကွဲဒ်အိၣ်လၢစီၤမိၤရှုအဝံးအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအကတီၢ်ဖဲစီၤပတၢ်ဂၤပုၤတၢ်အစီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးတဖၣ်လၢအကဲထီၣ်အသးလၢစီၤအဒၣ်တြၢဟ့ၣ်အစီၤ,တချးလၢစီၤပတၢ်ဂၤပုၤတၢ်အစီၤဖးယံာ်ညါန့ၣ်လီၤ. လံာ်ယိးရှု,စံာ်ညီၣ်ကွီၢ်,ဒီးနီၣ်ဂူၤသးဘၣ်တၢ်ကွဲဒ်အိၣ်လၢစီၤမိၤရှုအဝံးအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအစီၤ,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးလၢအကဲထီၣ်တၢ်အသးဘူးကတုၤလၢစီၤမိၤရှုအစီၤကကတၢ်ဖဲန့ၣ်,တချးလၢစီၤအဝံးကဲထီၣ်စီၤပန့ၣ်လီၤ. လံာ်ဝဲရှုမူၤအ့ၤလး,လံာ်စီၤပတဖၣ်,လံာ်ကွဲဒ်နီၣ်တၢ်တဖၣ်,၅ၤတြၢ,န့ၣ်မယၤ,ဒီးနီၣ်အ့ၤစတၢ်အါတက့ၢ်ပညိၣ်ဃီၤအပူၤဖးယံာ်ဖိတဖၣ်ဆူတၢ်မၤအသးလၢအတယံာ်ဒီးအပူၤကွံာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်လံာ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်စ့ၢ်ကိး,စးထီၣ်လၢဝဲယဂျါယၤတုၤလၢဝဲမၤလကံန့ၣ်လီၤ. ဝဲတဖၣ်အဆိကတၢ်ဂၤမၤတၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်မၤခိဖျိဝဲအတၢ်ကတီၢ်လီၤတၢ်ဒီးဟူးဂဲၤဖဲမၤတၢ်,ဒီးလၢခံမးကွဲဒ်နီၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤလၢတၢ်ကမၤလဲၤထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အခါပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ,အဝဲသ့ၣ်အလံာ်တဖၣ်အအါကတၢ်ဂၤမ့ၢ်တၢ်ကွဲဒ်နီၣ်ဝဲအတၢ်ဖဲတၢ်မၤဒီးတၢ်စံးတၢ်ကတီၢ်တဖၣ်လၢအစံာ်တဲတဲလီၤတၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢကျဲဒ်န့ၣ်အသိး,ကတီၢ်ဒိ,တၢ်သးဝဲတဖၣ်အတၢ်သးဝဲ,ဒီးစံာ်တဲတဲလီၤတၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးမ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ကဒါကွၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ဒီးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲအံ့ပနာပာဂ်လၢပုၤကွဲးလံာ်စီဆံ့အလီၤလံာ်တဖၣ်ကွဲးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွဲးဝံၤ,ပကဃၣ်ဃီၤပသးဆူတၢ်ဂ့ၢ်လၢအဝဲ
သ့ၣ်ကွဲးဝဲလၢအဆၢကတီၢ်ခဲအံၤအဂီၢ်,လၢအမ့ၢ်,လၢအဝဲသ့ၣ်အခူပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိဒၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤအဂီၢ် For the Present

ဖဲပုၤကွဲးလံာ်စီဆံ့တဖၣ်စးထီၣ်ကွဲးဝဲအတၢ်ကွဲးစီဆံ့န့ၣ်...အဝဲသ့ၣ်ကွဲးဝဲလၢကထံၣ်န့ၣ်ပုၤဖးလံာ်ဖိ,အဝဲသ့ၣ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်
တဖၣ်အတၢ်လိာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဆူၣ်နီၤဒီးကွဲးဝဲစီဖျိဒၣ်လၢအအံၤတၢ်ကွဲးအဃိဘၣ်လီၤ. မ့မ့ၢ်,အဝဲသ့ၣ်
ကွဲးဝဲလၢကထံၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်အတၢ်လိာ်ဘၣ်လၢတၢ်မၤလိာ်တၢ်,တၢ်ပၤဆူၣ်န့ၣ်ဒီးသ့ၣ်ထီၣ်အကျဲကပူၤ
အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအဃိ,တၢ်ပညိၣ်လၢဘၣ်တၢ်တီၢ်လီၤပာ်အံၤအိၣ်ဝဲလၢလံာ်ကိးဘၣ်ဒီးအလီၤခဲန့ၣ်လီၤ.
တၢ်သ့ၣ်ဂဲၤသးဂဲၤအံၤတမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃး“ဆူၣ်နီၤဒီးကွဲး”ဖိဘၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဘၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်မုၢ်ဝဲလၢတၢ်လိာ်နီၣ်နီၣ်
အိၣ်ဝဲတမံၤ-“ဂဲၤဆၢထၢၣ်ဒီးကွဲး”တက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအဃိပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်စ့ၣ်စ့ၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးအပူၤဂီၢ်မုၢ်
အတၢ်လိာ်ဘၣ်လၢကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢကျဲလၢပုၤဂီၢ်မုၢ်ကနာ်ပာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထၢၣ်ကါစးခါလၢအတၢ်ကျိၣ်ထံ **Dr. Ghassan Khalaf, translation**

ပုၤကွဲးတၢ်ကွဲးစီဆံ့တဖၣ်ဟ့ၣ်တၢ်သးစၢ်ဆၢဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ဆူပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအဝဲသ့ၣ်ကွဲးန့ၣ်ဝဲလံာ်တဖၣ်အတၢ်
ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်န့ၣ်လီၤ. ပတအဲၣ်ဒီးလဲၤတလၢဒၢကွဲးဖဲန့ၣ်ဘၣ်လီၤ. ပတအဲၣ်ဒီးစံးလၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မၤဘၣ်လိာ်အသး
ဒီးပုၤလၢ အခိၣ်ထံးတဖၣ်အတၢ်လိာ်ဘၣ်တလၢလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွဲးအခိၣ်ပညိၣ်မနုၤမးတအိၣ်ဝဲလၢပုၤဖးလံာ်ဖိလၢ
ခံတဖၣ်အဂီၢ်ဘၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့,တုၤလၢခဲအံၤဒၣ်လဲာ်,ပုၤကွဲးတၢ်ကွဲးစီဆံ့တဖၣ်ဟ့ၣ်အတၢ်သးစၢ်ဆၢလီၤတံၢ်လီၤ
ဆဲးဆူတၢ်လၢအမၤအသးလၢပုၤဂီၢ် မုၢ်လၢအဝဲကွဲးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်... အဒိ,ဝမိၤရှ့,ဘၣ်တၢ်ကွဲး
အံၤဆူပုၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်လၢအပးထီၣ်ကွဲးလၢအံၤ ကူပတုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မၤသးဒိၣ်ထီၣ်ဘီမုၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအစိ
ကဇိၤဒိၣ်ကတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အမဲာ်သ့ၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကတဲာ်ကတီၢ်အသးလၢကလဲၤန့ၣ်ဆူကီၢ်တဘျီဖဲအ
ဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဒုးတၢ်ဒီးအခုၣ်အဒါအကတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကသ့ၣ်ညါဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်တအိၣ်ဒီးတၢ်နီၣ်တမံၤလၢဘ
ပျံၤဝဲဘၣ်,ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အဃိလံာ်ဝမိၤရှ့အိၣ်ထီၣ်အသးလၢတၢ်ထံၣ်ယုၤလၢအမၤတၢ်ခဲလၢာ်အံၤ,ပုၤလၢအပၤကလုာ်
ကိးကလုာ်ဒီး,ပုၤလၢအမၤတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီးပၤဖးဒိၣ်လၢပုၤကတဖၣ်ဒီးပၤဃာ်တၢ်အၢၣ်လီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အံၣ်
စရုတဘၣ်ပျံၤတၢ်ဘၣ်... အဃိ,တဘျီဃီဖဲပသ့ၣ်ညါပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အတၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်န့ၣ်အဝဲ
န့ၣ်မၤစၢပုၤလၢပကထံၣ်တမ့ၢ်ထဲတၢ်လၢတၢ်ကွဲးစီဆံ့စံးဝဲဘၣ်မ့မ့ၢ်ဘၣ်မနုၤအစံးဝဲလဲာ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢခံပစးထီၣ်သံ
ကွၢ်သံကွၢ်ဒိအမ့ၢ်,ပသဂၢ်ဘၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲတမံၤဃီဒီးပုၤအံၣ်စရုလးဖိတဖၣ်န့ၣ်လၢပုၤမုၢ်ကနာ်အပူၤဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟး
ထီၣ်ကွဲးလၢအံၤကူပတုးဖဲလဲာ်? သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ... ဒီးပစးထီၣ်ထံၣ်ယုၤကဟ့ၣ်ကယာ်အပူၤဂီၢ်မုၢ်ဒိပုၤကွဲးသိတက့ၢ်အသိး
ဒီးဒုးန့ၣ်အတၢ် သးအိၣ်မၤစၢပုၤလၢပတၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဒိလဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထၢၣ်ကွဲးအံၤကၤ **Dr. Jimmy Agan**

ပုၤကွဲးလံာ်စီဆံ့တဖၣ်န့ၣ်ပာ်ဝဲလၢတၢ်လၢအပူၤကွဲးဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ပတီၢ်လၢညါတဖၣ်လၢလံာ်စီဆံ့အတၢ်န့ၣ်အတၢ်
ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်ဒၣ်တၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ကိးအံၤလၢကမၤတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်မၤအခိၣ်ထံးဒီးအဆိကတၢ်
ဆူပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအအိၣ်မူလၢအဝဲသ့ၣ်ဒၣ်ဝဲအမုၢ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ,အဝဲသ့ၣ်ကွဲးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွဲးလၢကျဲလၢအသ့ၣ်
ထီၣ်တီၤဆူအဝဲသ့ၣ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိအဆိကတၢ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်စံာ်စါန့ၣ်ပုၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်,
တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတၢ်ဖိးတၢ်မၤတဖၣ်,တၢ်စံးတၢ်ကတီၢ်တဖၣ်,လုၢ်လၢတဖၣ်ဒီးတၢ်ဒိန့ၣ်အသိးအကတဖၣ်လၢကျဲလၢအဘျးစဲတၢ်
စံာ်စါတဲစါအတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဒီးအဝဲသ့ၣ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူန့ၣ်လီၤ. အါတက့ၢ်,ပုၤဒီးန့ၣ်လံာ်စီဆံ့
အလီၤလံာ်အဆိကတၢ်တဖၣ်ညါန့ၣ်ဒီးလံာ်ဖိလဲၤဖိအလုၢ်အလုၢ်လၢပုၤအါကအၢၣ်လီၤလၢအကြးလၢပုၤကွဲးလံာ်စီဆံ့
တဖၣ်ပိာ်ထွဲဝဲလၢကသ့ၣ်ထီၣ်တီၤအံၤန့ၣ်လီၤ. အဃိ,ပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်တညိၣ်န့ၣ်မၤတံာ်တံာ်အသးလၢကတဲဖျါထီၣ်တၢ်ဘျးစဲတ
ဖၣ်အံၤဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အဂီၢ်တဖၣ်န့ၣ်,ပုၤကွဲးလံာ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဆံးတက့ၢ်ဖိလၢအန့ၣ်ဃီၤဝဲဆူတၢ်ဘျးစဲလၢ

တၢ်လၢအပူၤကွံၣ်ဒီးခဲအံၤအဘၢၣ်စၢၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢလံာ်အတၢ်အကၢတဖၣ်အပူၤ,ပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လၢအလဲၤပူၤကွံၣ်တဖၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်သီးဒၣ်ပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်တဖၣ်ထံၣ်န့ၣ်ကွဲးလၢကဘျးစဲတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိခဲအံၤတဖၣ်န့ၣ်.ခွဲခါခရံၣ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်ဘျးစဲတၢ်ကွဲးဘၣ်ဘးတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဆူပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လံာ်,ခွဲခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ဘၣ်ဘးဝဲဒီးတၢ်လၢအမၤအသးလၢပမုၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ထီၣ်ဘိအဝဲဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်အကျဲန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ယွၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အိၣ်မူလၢခွဲခါဟီၣ်ခိၣ်အပူၤအသီး,ပတၢ်န့ၣ်ဘျးစဲဝဲယိာ်ယိာ်ဒီးတၢ်လၢယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢအပူၤကွံၣ်ဖးယံာ်န့ၣ်လီၤ. ပဟ့ၣ်လီၤပသးဆူခွဲခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အလံာ်တဖၣ်လၢအဘၣ်ဘးဒီးတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲပမၤဘၣ်ထွဲလံာ်စီဆံၣ်အသိအလံာ်တဖၣ်ဒၣ်လဲၣ်,ပကွၢ်ပသိးဒ်ဒၣ်တၢ်ဆူတၢ်လဲၤပူၤကွံၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ,လံာ်တနီၤဒ်အမ့ၢ်လီၣ်ဖျါပညိၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးတၢ်လၢအကဟဲလၢခဲအါဒိၣ်တဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လံာ်လီၣ်ဖျါဒၣ်လဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ကွဲးနီၣ်တၢ်ထံၣ်လၢညါဒိအပူၤကွံၣ်လၢအပူၤကွဲးလံာ်စီယါဟ့ၣ်မၤဘၣ်ထွဲအါဆူအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢကျဲဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်အပူၤ,တၢ်ကွဲးစီဆံၣ်ကိးဘၣ်ဒီးဟ့ၣ်တၢ်သးစၢ်ဆၢလၢတၢ်လၢယွၤမၤဝဲလၢအပူၤကွံၣ်န့ၣ်လီၤ. အယံ,ဒ်သီးပမၤဘၣ်ထွဲလံာ်တဖၣ်န့ၣ်လၢခွဲခါဟီၣ်ခိၣ်ကန့ၣ်အဂီၢ်,ပကဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်သးစၢ်ဆၢလၢတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

တူၤလၢခဲအံၤ,ပတၢ်ခဲကတိၤသကိးတၢ်မၤအသးအကတိၤအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်တဖၣ်ပာ်ဃုာ်ပှၤဂဲၤဒိတၢ်အခိၣ်ကျၢၢ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်အစၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အလီၢ်ခဲ,တၢ်ကွဲးစီဆံၣ်အတၢ်ဃဲၤမိၢ်ပှၤအကျိၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်တဖၣ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်မၤအသးအကတိၤလၢအဟဲဆိပာ်တဖၣ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အခွဲခါပှၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. အယံ,ခဲအံၤပအိၣ်ကတိၤကတိၤပသးလၢကကွၢ်တၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢတၢ်ဘျးစဲအကလုာ်ကလုာ်တဖၣ်လၢပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်ဟံးန့ၣ်ဝဲလၢတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်ဒီးခဲအံၤအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဘျးစဲတဖၣ် CONNECTIONS

ပကစံးကတိၤသကိးတၢ်ဘျးစဲအကလုာ်လၢပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်ထုးန့ၣ်ဝဲလၢတၢ်လၢအပူၤကွံၣ်ဒီးခဲအံၤအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တၢ, အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်လၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဘၣ်ထွဲဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်န့ၣ်အနီၣ်ထီၣ်လီၤဆိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ခံ,အဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဒိတဲၣ်လၢအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်ကကွၢ်လိမ့တမ့ၢ်ကညိကွံၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးသၢ,အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်ဆိပာ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်အတၢ်လဲၤခီဖျါန့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်ပကကွၢ်သကိးပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်လၢတၢ်စံၣ်စီတဲစီအဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်အဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ် Backgrounds

ပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အလီၢ်လံာ်တဖၣ်အအါကတၢ်ဒုးန့ၣ်တၢ်လၢအပူၤကွံၣ်အတၢ်ဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဒီးဒၣ်ဒီးခဲအံၤခီဖျါတဲဖျါထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိအတၢ်လဲၤခီဖျါတၢ်ခဲကန့ၣ်အံၤအဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိမ့တမ့ၢ်အထူအထံးန့ၣ်လီၤ. အဒိ,ဖဲစီမိၢ်ဂ့ၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်စီအဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၤအုအတၢ်ဒီးတုဒီးဖျါအလီၢ်ခံဝဲ,အဝဲအိၣ်ပတုာ်အတၢ်ဃဲၤပူၤလၢအဘျးစဲတၢ်မၤအသးအံၤလီၤလီၤဆူအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ. ဒိကန့ၣ်စီမိၢ်ဂ့ၢ်အတၢ်ကတိၤလၢ ၁မိၢ်ဂ့ၢ် ၂:၂၄ အပူၤ:

မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်လၢပိာ်ခွဲအံၤကဟးသဒၣ်အမိၢ်အပာ်,ဒီးကဘျးအသးဆူပိာ်မုာ်အအိၣ်,ဒီးတၢ်လၢပှၤခဲကန့ၣ်ကကဲထီၣ်တၢ်တသ့ၣ်ဃီတညၣ်ဃီလီၤ (၁မိၢ်ဂ့ၢ် ၂:၂၄).

လၢလံာ်တဆၢအံၤအပူၤ,စီမိၢ်ဂ့ၢ်တဲဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်အကွၢ်အဂီၢ်လၢစီအဒၣ်အတၢ်အာၣ်လီၤဒီလီၤအကတိၤဘၣ်ထွဲဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဒီးဒၣ်ဒီးပှၤကမုၢ်လၢအအိၣ်လၢစီမိၢ်ဂ့ၢ်အစၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤဆိဒၣ်တၢ်,စီမိၢ်ဂ့ၢ်ဒီးနီၣ်အံၤအုအတၢ်ဒီးတုဒီးဖျါသးသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဒီးတုဒီးဖျါအလုာ်အလုာ်လၢအအိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၢ်,လၢအထုးထီၣ်အသးတူၤလၢစီမိၢ်ဂ့ၢ်အမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲပထံၣ်လၢစါမိၤဂ့ၤသ့ၣ်တၢ်မၤအသးအံၤဒ်တၢ်အဂီၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အဂီၢ်တဘျီဖျိ. ပဘျးစဲအခါဆူပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲလၢကျဲတဘိဃီအပူၤသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. စါအာဒၣ်ဒီးနီၣ်အံၣ်ဒုအတၢ်ဒီးတဒီးဖျိမ့ၢ်တၢ်ဒီးတဒီးဖျိအဂီၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအံၣ်ဒုစရၢအစါလၢပျၢၤဒီးအဝဲမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဒီးတဒီးဖျိအဂီၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢပမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အကတဖၣ်န့ၣ်. ပၤကွဲးလံာ်စီဆၢတဖၣ်သ့ၣ်တၢ်အဂီၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအလီၣ်ဖျိထီၣ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤမ့ၢ်တဖၣ်တအၢၣ်လီၤထွဲတၢ်စံၣ်စါတဲစါအကွၢ်အစါန့ၣ်လီၤ. အဒိ, လံာ်နီၣ်ဂ့ၤသးတထံၣ်န့ၣ်တၢ်ကမၣ်လၢနီၣ်ဂ့ၤသး, နီၣ်နၤဒါမံ, မ့တမ့ၢ်စါဘိဒီးအအိၣ်ဘၣ်, ဒီးဒုးန့ၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်ဒိဒီးယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လၢလၢပျၢၤဒုးန့ၣ်လီၤ. ပထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအစၢလၢလံာ်ဝဲအံၤအကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒိကန့ၣ်တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်လၢအမၤကတၢ်လံာ်လၢနီၣ်ဂ့ၤသး ၄: ၂၁-၂၂ အပူၤ:

ဒီးစါစၢၤလိာ်ထီၣ်ဖိစါဘိဒီး, ဒီးစါဘိဒီးထီၣ်ဖိစါဒါဘျး, ဒီးစါဒါဘျးထီၣ်ဖိစါယံးဂျဲ, ဒီးစါယံးဂျဲထီၣ်ဖိစါအဝဲလီၤ (နီၣ်ဂ့ၤသး ၄: ၂၁-၂၂).

တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်အဝဲအံၤဒုးန့ၣ်ဝဲလၢစါဘိဒီးမ့ၢ်စါပၤအဝဲအစၢအသ့ၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အကတၢ်ဝဲအံၤဘျးစဲတၢ်မၤအသးလၢစါမိၤဂ့ၤအစါဆၢကတီၢ်တဖၣ်ဆူပနီၣ်ကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အဆၢကတီၢ်, ပၤလၢအအိၣ်မူလၢစါအဝဲအတၢ်အာၣ်လီၤဒီလီၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဒ်သိးလိာ်သးခဲလၢာ်အပူၤ, တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဒ်အဘၣ်ဃးဒီးစါအဝဲအတၢ်မ့ၢ်စါပၤအစၢအသ့ၣ်တီတီလီၤလီၤဒီဖျိအဝဲလီၤစၢၤလီၤပၤမၤအံၤဒိနီၣ်ဂ့ၤသးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နီၣ်ဂ့ၤသးအတၢ်ဃဲပုၤဖျိထီၣ်ဝဲလၢအဝဲအတၢ်ပာ်ဃုာ်လၢအံၣ်ဒုစရၢအပူၤမ့ၢ်တၢ်အဒိအတဲာ်လၢကျဲကိးဘိဒီး, ဒီးလၢယွၤအာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ထွဲဝဲလၢလၢပျၢၤဒုးန့ၣ်လီၤ. လၢကျဲဒ်အံၤ, လံာ်နီၣ်ဂ့ၤသးဟ့ၣ်ထီၣ်ထုထံးလၢဆီၣ်ထွဲကဒီးတၢ်ဃုထၢထီၣ်စါအဝဲအံၤဒုးစရၢအစါပၤန့ၣ်လီၤ.

မၤကဒီးတဘျီ, လၢတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်ဆူခဲခဲအံၤအပူၤအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢကမၤလဲၣ်ထီၣ်တီၤလၢပၤကွဲးလံာ်နီၣ်ဂ့ၤသးဘျီထီၣ်တ့ၢ်ဝဲလၢအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးဒုးယွၤအာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်နီၣ်ဂ့ၤသးဒုးန့ၣ်စါအဝဲအတၢ်မ့ၢ်စါပၤအစၢအသ့ၣ်အတီအလီၤလၢစါအဝဲအဆၢကတီၢ်အသိး, အဝဲဟ့ၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအဒုးန့ၣ်ဖျိထီၣ်စါအဝဲအစါပၤအစၢအသ့ၣ်လၢအဒိကတၢ်, ယုၣ်ဂျဲ, လၢပမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဘျးစဲလိာ်အသးလၢပၤကွဲးလံာ်တဖၣ်ထုးန့ၣ်ဝဲလၢတၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဒီးခဲအံၤအဘၣ်စၢၤစ့ၢ်ကိးပာ်ဖျိထီၣ်ဒိတဲာ်တဖၣ်လၢအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အဂီၢ်လၢကကွၢ်လိမ့တမ့ၢ်ညိကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဒိတဲာ်တဖၣ် Models

တဘျီတုၤဖဲပဖးလံာ်စီဆၢအတၢ်တပူၤတခါန့ၣ်ပသံကွၢ်လီၤပသး, “ခဲအံၤ, တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒိတဲာ်လၢအဂ့ၢ်မ့တမ့ၢ်အအၢလဲၣ်? မ့ၢ်ယုၤကွၢ်မၤတၢ်တမံးဃီလၢပၤလၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆၢအပူၤအံၤမၤတ့ၢ်ဝဲ, မ့တမ့ၢ်ကွၢ်ယမၤတၢ်လၢအလီၤဆီဒီးတၢ်န့ၣ်န့ၣ် ဧါ?” ဒီးတၢ်စံးဆၢကတၢ်သံကွၢ်ဝဲန့ၣ်ကလီၤဆီဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်လၢလံာ်အတီၤလီၤဆီတဖၣ်အပူၤ, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအရူ ဒိၣ်အိၣ်ဝဲဖဲအံၤတမံးလၢအဘၣ်ထွဲဝဲဒီးလံာ်စီဆၢအတၢ်ဃဲပုၤအါမး, ဒီးအဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢယဘၣ်သးကိးလၢတၢ်ဖဲကဲထီၣ်အသးလၢအံၤကတၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်ဘျာ, ဒီးတၢ်ဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကွၢ်တၢ်ဃဲပုၤအကတၢ်ဒီးထံၣ်တၢ်လၢအမၤအသးဒီးပၤဝဲန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ် အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၣ်ယွၤအတၢ်ဆိၣ်တုၤမ့တမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၣ်ယွၤအတၢ်စံၣ်ညိၣ်န့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်? ဒီးတၢ်န့ၣ်ညိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်ခဲလၢာ်လၢပကဘၣ် ဆိကမိၣ်ထုးထီၣ်န့ၣ်အီၤမ့ၢ်ပၤတကကဲထီၣ်ဒိတဲာ်အဂ့ၢ်လၢပဂီၢ်မ့တမ့ၢ်ဒိတဲာ်အအၢလၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထၢၣ်ဖဲလံးရဲခဲန့ၣ် **Dr. Philip Ryken**

ပကကွၢ်သကိးဒိတဲာ်အကွၢ်အဂီၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအံၣ်ဒုစရၢအပူၤ, လၢအကွဲးနီၣ်တၢ်မၤအသးလၢစါမိၤဂ့ၤအစါဆၢကတီၢ်လၢပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအခိၣ်ထံးလၢအအိၣ်မူလၢစါအဝဲအစါဆၢကတီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပၤကွဲးလံာ်ယိၤဂ့ၤဟ့ၣ်ထီၣ်ဒိတဲာ်အကတီၢ်

လာအံ့စရဒုးနဲ့ဖျါထီၣ်ဝဲလာတၢ်ဒုးတၢ်ယၤလၢယၤရံၤဃိအဂီၢ်လၢယၤဂျူ ၂-၆ အပူၤဒီးဒိတဲာ်အခံးလၢအဝဲသ့ၣ်ဒုးနဲ့ဖျါထီၣ်ဝဲ
လာတၢ်ဒုးတၢ်ယၤလၢဝဲၣ်အဂီၢ်လၢယၤဂျူ ၇ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

လာတၢ်ကွဲးနီၣ်ယၤရံၤဃိအတၢ်ဒုးဖးထီၣ်အပူၤတၢ်ကတိၤကဒုတအိၣ်ဝဲနီတမံၤလၢစီၤယၤဂျူ,အပူၤကွၢ်ဟ့ၣ်တၢ်,မ့တမ့ၢ်
အံၣ်စရဒုးသုးမုၢ်မၤတၢ်ထီၣ်ဒါယွၤအတၢ်ဘၣ်သးနီတမံၤဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒုးနဲ့အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤမ့ၢ်ဟ့ၣ်လီၤနီၣ်အသးဆူယွၤဒီဖျါ
အးလီၤအသးဆူတၢ်ဒီးကူးသရံးလၢအယံၤမံၤလၢကိၣ်ဖိဒီးယၤရံၤဃိလၢကံးလကၤလး,ဒီးအဝဲသ့ၣ်ပိာ်ပုၤလုၤဝဲဖိဒီးပုၤလုၤတၢ်
အဒိၣ်တဖၣ်အခံးအဝဲသ့ၣ်လဲၤထီၣ်ဝဲတရံးဝဲၣ်သ့ၣ်သးဆၢ,ကိးသတြီထီၣ်ဒီးအူကွဲး,ဒ်သိးဒုၣ်ယွၤမၤလိာ်အိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.
အဃိ,ပုၤကွဲးလံာ်ယၤဂျူမၤကတၢ်ဝဲယၤရံၤဃိအတၢ်ဃဲၤအံၤလာတၢ်ကတိၤအမုၢ်ဖိအံၤလၢယၤဂျူ ၆:၂၇ အပူၤ:

ဒီးယွၤအိၣ်ဒီးစီၤယၤဂျူ,ဒီးအမံၤဟူထီၣ်သါလီၤလၢကိၣ်ဒိတၢ်ညါအပူၤန့ၣ်လီၤ (ယၤဂျူ ၆:၂၇).

ဘၣ်ဆၣ်ဒိကန့ၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ဝဲၣ်စးထီၣ်လၢယၤဂျူ ၇:၁ အပူၤ:

မ့မုၢ်ပုၤအံၣ်စရဒုးဖိမၤကမၣ်တၢ်လာတၢ်ဘၣ်ဆိၣ်အာတမံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ (ယၤဂျူ ၇:၁).

လံာ်တတိၤအံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤဆိလိာ်အသးဒီးအံၣ်စရဒုးဒိတဲာ်လၢအကပီၤတကပၤလၢယၤရံၤဃိအတၢ်ဒုးဒီးအံၣ်စ
ရဒုးဒိအတဲာ်လၢအခံးတကပၤလၢဝဲၣ်အတၢ်ဒုးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲအံၣ်စရဒုးဖိဒုးထီၣ်ဒါဝဲၣ်ဆံးဆံးဖိအံၤန့ၣ်,အံၣ်စရဒုးသုးမုၢ်ဖးဒိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤနၤအိၣ်ဒီဖျါပုၤအံၣ်စရဒုးဖိစီၤဧကၣ်ဟ့ၣ်
န့ၣ်တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢယၤရံၤဃိလၢတၢ်ပူၤထီၣ်ထီၣ်ဒါယွၤအတၢ်မၤလိာ်လၢတၢ်လၢပုၤဂုၢ်ဆူၣ်ဖျါဆူၣ်န့ၣ်အိၣ်ခဲလၢာ်ကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်
အိၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤယၤဂျူဒီးပုၤအံၣ်စရဒုးဖိတမၤနၤဝဲၣ်လၢတၢ်ဒုးပုၤဂုၢ်တုၤလၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွၢ်ဆၣ်မဲာ်အိၣ်အဆိကတၢ်
လၢယွၤ,ပီၤ ယၤလီၤသးလၢအတၢ်ဒီးဘး,ဒီးဟ့ၣ်လီၤတၢ်စံာ်ညါဆါဆါဆူစီၤဧကၣ်ဒီးအဒုၣ်ဖိထၢဖိအဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤဆိလၢဝဲၣ်ယၤရံၤဃိဒီးဝဲၣ်အတၢ်ဒုးအဘၣ်စၤဟ့ၣ်ထီၣ်စီၤယၤဂျူအပူၤဖးလံာ်ဖိတဖၣ်လၢဒိတဲာ်လၢအတုၤလၢ
တၢ်ကပိာ်ထွဲအိၣ်ဒီးဒိတဲာ်လၢအအာလၢတၢ်ကညိကွံာ်အိၣ်အဂီၢ်ခံမံၤလၢာ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါတၢ်ဃိထံဒိတဲာ်တဖၣ်အံၤ,ပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်
ဖိလၢအခိၣ်ထံးလၢစီၤအဝဲၣ်အစီၤဆၢကတီၢ်တဖၣ်ကဘၣ်မၤလိကပိာ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအစီၤပၤအခံလၢတၢ်ဒုးအပူၤဒ်
လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်နီၣ်န့ၣ်,ဒ်ပုၤပိာ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်အသိး,ပတဒုးအိၣ်ထီၣ်နီၣ်ခိအတၢ်ဒုးဖိစီၤယၤဂျူမၤအသိးလၢဘၣ်ဒီဖျါလံာ်စီဆံ့အသိ
ကိးဒုၣ်ပုၤဆူနီၣ်သးအတၢ်ဒုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. သန့က့,လၢခဲတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်အပူၤ,ပမၤထီထီၣ်တီၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဒိတဲာ်လၢအတုၤ
ဒီးအအာတမံၤဃိအံၤဒ်သိးပကမၤလိန့ၣ်ကျဲဘၣ်ဝဲၣ်လၢပကမၤတၢ်လၢနီၣ်သးအတၢ်ဒုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်တဲယိယိန့ၣ်,
ပကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤပသးဆူယွၤဒ်စီၤယၤဂျူလၢယၤရံၤဃိ,ဒီးပကဘၣ်ဟးဆဲးတၢ်လဲၤကပာ်ကွံာ်အတၢ်မၤလိာ်ဒ်စီၤဧကၣ်မၤဝဲလၢဝဲၣ်
ဝဲန့ၣ်လီၤ. နီၣ်နီၣ်န့ၣ်,တၢ်ဝဲၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးအိၣ်ဝဲလၢပဝဲၣ်အိၣ်လၢာ်တသ့လၢအဘျးစဲလိာ်အသးဒီးခဲတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်တဖၣ်
န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဘျးစဲတဖၣ်လၢပုၤကွဲးလံာ်ယၤဂျူကွဲးန့ၣ်ဝဲဆူအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိအဆိကတၢ်တဖၣ်တၢ်မၤထီထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်
အိၣ်လၢကျဲလၢအမၤစၤပုၤဆၢတဲာ်တၢ်ဝဲၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်လၢပနီၣ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲပတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်အဂီၢ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆံ့သိၣ်လိပုၤလၢကျဲအါဘိအပူၤတၢ်အိၣ်မူလၢအအဲၣ်ထူအဲၣ်ယွၤကဘၣ်လီၤကံာ်တၢ်မနုၤလဲၣ်,တၢ်ဒီးဘးမုၢ်တၢ်မ
နုၤလဲၣ်,ဒီးအကတဖၣ်,တဘျီဘျီဒီဖျါထီၣ်ဝဲဒုၣ်လီၤလီၤ,.... နဘၣ်,မ့တမ့ၢ်နတဘၣ်,မ့တမ့ၢ်နက,မ့တမ့ၢ်နတ-ဘၣ်
ဆၣ်တဘျီဘျီဒီဖျါဟ့ၣ်ပုၤပုၤအနီၣ်ကီၢ်လၢအအိၣ်မူဖျါထီၣ်အတၢ်အိၣ်မူ,အသးသမူကိးမုၢ်နံၤဒီးအတၢ်စံာ်စီၤတဲစီၤစုာ်
ကိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးဒ်ပဖးအအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်,ပသ့ၣ်ညါလၢပကဘၣ်မၤလိန့ၣ်တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဒိအတဲာ်လၢအတုၤမ့တမ့ၢ်လၢ
အတုၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဖံးဝဲလၢရိမုၢ်အလံာ်အပူၤ, “ တၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်ခဲလၢာ်လၢအပူၤကွံာ်ဘၣ်တၢ်ကွဲး
အိၣ်ခဲလၢာ်လၢအပူၤနီၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးစီဆံ့အတၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘိပကအိၣ်ဒီးတၢ်မုၢ်လၢန့ၣ်လီၤ.” အဃိပ
အိၣ်ဒီးဒိတဲာ်အတုၤတဖၣ်လၢပကဘၣ်ကျဲးစးအိၣ်မူ,ဒီးပအိၣ်ဒီးဒိတဲာ်အအာလၢပကဘၣ်ပဒုၣ်ဟးဆဲးအိၣ်န့ၣ်လီၤ... ဒ်
သိးဒုၣ်ဖဲစီၤအဝဲၣ်ဘာတၢ်ဒီးနီၣ်ဘၢသဂ္ဂုၤအခါန့ၣ်,ပသ့ၣ်ညါလၢတၢ်မၤလိာ်အဘိတဆံအပူၤတၢ်န့ၣ်မုၢ်တၢ်လၢအ
ကမၣ်;ပသ့ၣ်ညါအိၣ်လၢတၢ်ကွဲးနီၣ်ဒ်န့ၣ်သ့ၣ်ပကမၣ်အိၣ်လၢအမၤတၢ်ဒီးဘးန့ၣ်လီၤ. ဒီးပအိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးန့ၣ်ဖျါအက
တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃိပသ့ၣ်ညါလၢအဝဲသ့ၣ်မုၢ်တၢ်အ ဒိအတဲာ်လၢအအာလၢအဟဲဒီဖျါပုၤတကလၢအါတက့ၢ်မုၢ်ပုၤလၢ

အကဲဒါတံင်ဂု,ပုတကလအအိၣ်မူၣ်တၢ်ဘၣ် ယုာအသးန့ၣ်လီၤ... အယိတၢ်မနုၤဒုးသ့ ဒုးဘၣ်ထီၣ်ပုတကလသ့ၣ် ညါတၢ်လီၤဆီၣ်န့ၣ်လဲၣ်? ယုာအတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,တၢ်သိၣ်လိသီလိလၢအဖျါဆံ့,တၢ်မၤလိတဖၣ်,ဒီးလၢအံၣ်တၢ်မၤထွဲအိၣ်, ဒီးပတ်ဖျိၣ်တၢ်ခံၣ်န့ၣ်တပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ်အဲၣ်ဂြူဒဲးဝံးၣ် **Dr. Andrew Davis**

နသ့ၣ်ညါၣ်,တဘျီတဘျီတၢ်ကီၢ်ဖဲန့ၣ်လံာ်စီဆံ့လၢကဗုထံၣ်န့ၣ်ပုၤဂဲၤဒိတၢ်အနီၣ်ကစၢ်အတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးမုတမ့ၢ်အ သးသမုမ့ၢ်ပုတကလအကြးကွၢ်လိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးပကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုတကလအသ့ၣ်ညါပကွၢ်လိသ့မ့ၢ်ယုၣ်ဂျူး အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်ပုတကလအဖျါထီၣ်ပတၢ်ပဲာ်ထံနီၤဖးခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. ပုအကကိးကဒဲးပကဘၣ် သမံသမိးအိၣ်လီၤတံာ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်လၢလံာ်စီဆံ့အပူၤညါန့ၣ်တမ့ၢ်လၢကကဲထီၣ်ဒိတံာ်လၢ ပကဘၣ်ကွၢ်လိဘၣ်လီၤ.... မ့မ့ၢ်ဖဲပဂုၣ်ကျဲးစၢဆိကမိၣ်ထီၣ်ဖဲပဒီးန့ၣ်တၢ်အိၣ်မူအတၢ်မၤလိလၢပကဘၣ်ကျဲးစၢအိၣ်မူ ဒီးဖဲဟးဆွဲးန့ၣ်,နကဘၣ်ကွၢ်တၢ်အိၣ်သး,တၢ်ဖံးကတိၤဘၣ်သးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်,တၢ်လၢအပိာ်ထွဲ ထီၣ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်အခံ,မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ဒီဟ့ၣ်နီၤတၢ်လၢဘီမ့ၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ခါတဟ့ၣ်ဘၣ်ခါ,ဘၣ် ဆၣ်အါတက့ၢ်ကွၢ်လုၢ်လၢအကြးအဘၣ်လၢပကကျဲးစၢပိာ်ထွဲလၢအအိၣ်ဝဲလၢတၢ်ကွဲးစီဆံ့အပူၤဒီးဆၢတံာ်တဖၣ်ဖဲန့ၣ် ,ဒီးပုကကိးကဒဲးမၤကမၣ်တၢ်တပာ်ဃုာ်ဒၣ်ထဲယုၣ်ဂျူးတကန့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါလၢတၢ်တမံၤဂုၤဂုၤလၢအစံးဒီးမၤဝဲမ့ၢ်တၢ် လၢအဂုၤ,ထီၣ်ဒီးဖဲလၢန့ၣ်လီၤ. ပုအကကိးကဒဲးအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢလံာ်စီဆံ့အလုၢ်လၢ ကြးဝဲဘၣ်ဝဲအမဲာ်ကွၢ်တၢ်အဖီ လာ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီးကထာၣ်စဲဒၣ်အဲၣ်လဲၣ်စၢၣ် **Dr. Sanders L. Willson**

လၢခံကတၢ်,လၢတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အဂံၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဒီးဒိတံာ်တဖၣ်အမဲာ်ညါ,ပုကွဲးလံာ်စီဆံ့အလီၤလံာ်တဖၣ်ထူးန့ၣ် တၢ်ဘျးစဲလၢတၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဒီးခဲအံၤအဘၣ်စၢၤစ့ၤကိးဒီဖျိပုၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်ဆိဃာ်အပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိအဆိကတၢ်တ ဖၣ်အတၢ်လဲၤဒီဖျိဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤဆိပာ်စၢတၢ် Anticipations

ပုကွဲးလံာ်တဖၣ်တဘျီဘၣ်တဘျီကွဲးဘၣ်သးတၢ်လၢအပူၤကွံာ်အဂ့ၢ်လၢကျဲးလၢအပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးလၢအပူၤ ကွံာ်တဖၣ်လီၤကလိာ်အသးဒီးတၢ်အိၣ်သးလၢအပူၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်သဂၢၢ်ဘၣ်ဝဲဒိလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တကလုာ်အံၤလီၤက လိာ်အသးဒီးလံာ်ဖါလဲၣ်ဖါအတၢ်ကူၣ်အကျဲးတၢ်ကိးအိၣ်လၢ “ တၢ်ကတိၤဆိပာ်စၢတၢ် ” န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဆိ တၢ်ကမၤအသးအံၤအပူၤ.ပုကွဲးလံာ်တကတဲဖျါထီၣ်တၢ်တဲလၢအပူၤကွံာ်တယုၣ်အဂ့ၢ်လီၤတံာ်လီၤဆဲးလၢကျဲးလၢအဆိကမိၣ်ဆိ ပာ်တၢ်ကမၤအသးလၢခံလီၤတံာ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ဒီးပုကွဲးလံာ်စီဆံ့တဖၣ်တဘျီတဘျီကွဲးဝဲတၢ်လၢအပူၤကွံာ်အဂ့ၢ်ဒိတၢ်ပာ် သးတမံၤဃီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကွဲးတၢ်မၤအသးလၢအပူၤကွံာ်အဂ့ၢ်လၢကျဲးလၢအဆိကမိၣ်ပာ်အပူၤဖးလံာ်ဖိတဖၣ်အတၢ်လဲၤဒီဖျိ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆိကမိၣ်ပာ်တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်ညါအိၣ်ဂုၤဒိတမံၤမ့ၢ်စီမိၤဂ့ၢ်အတၢ်တဲဘၣ်သးစီအၢၤတြၢဟ့ၣ်အတၢ်လဲၤတၢ်လၢအံၤ ကူပတုးအပူၤ,တၢ်ကွဲးနီၣ်အိၣ်လၢ ၁၆၂၅ ၁၂:၁၀-၂၀ န့ၣ်လီၤ. နီၣ်နီၣ်န့ၣ်,စီမိၤဂ့ၢ်တဲတဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်သးတၢ်လၢအမၤအသး လၢစီအၢၤတြၢဟ့ၣ်,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲတဲဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်တဲပူၤလၢကျဲးလၢအမၤစၢၤပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်ထံၣ်န့ၣ်တၢ်လဲၤသဃဲၤအသး လၢစီအၢၤတြၢဟ့ၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. အဒိ,စီမိၤဂ့ၢ်လဲၤဆူအံၤကူပတုးဒီဖျိတၢ်သ့ၣ်ဝံၤလီၤဒိအိၣ်ထီၣ် အယိ,ဒ်သိးဒၣ်စီမိၤဂ့ၢ်ပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအအိၣ်ထံးတဖၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢအံၤကူပတုးဒီဖျိလၢတၢ်သ့ၣ်ဝံၤလီၤဒိအိၣ်ထီၣ်အယိ န့ၣ်လီၤ. စီမိၤဂ့ၢ်မၤတတီတလီၤစီမိၤဂ့ၢ်လၢအံၤကူပတုးဒီဖျိတံးနီၣ်စၢၤဂုၤအသံၣ်မိတဖၣ်အိၣ်အလီၤ,လီၤကလိာ် အသးဒီးကျဲးလၢပုၤအံၤကူပတုးဖိတဖၣ်မၤတတီတလီၤပုၤအံၣ်စရုလးဖိဒိကုၢ်အသိးလၢစီမိၤဂ့ၢ်အမုၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ. ယုာထူးထီၣ်ကွံာ် စီမိၤဂ့ၢ်တြၢဟ့ၣ်ဒီဖျိဆုၤလီၤတၢ်ဆါအၢၤလၢဖါဂီၣ်အဟံၣ်,ဒီးအဝဲထူးထီၣ်ကွၢ်အံၣ်စရုလၢစီမိၤဂ့ၢ်အမုၢ်နံၤဒီဖျိဆုၤ လီၤတၢ်ဆါအၢၤလၢအံၤကူပတုးဒီးဖါဂီၣ်အဟံၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖါဂီၣ်ဆုၤယံၤကွံာ်စီမိၤဂ့ၢ်တြၢဟ့ၣ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်ထူးတၢ်တီၤအါအါ

ဂိဂိဂိ,ဒီးလၢတၢ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လၢစီၤမိၤဂ့ၢ်အမုၢ်နံၤန့ၣ်,ဖၤရိၣ်ဒီးပှၤအဲၤကူပတူးဖိတဖၣ်ဆှၢယံၤကွံာ်ပှၤအံၣ်စရုလးဖိဃုာ်ဒီးအဲၤကူပ တူးအတၢ်ထူးတၢ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤမိၤဂ့ၢ်ပံးန့ၣ်တၢ်လဲၤသဃဲၤတဖၣ်အံၤလၢကဒုးန့ၣ်ဝဲလၢစီၤအာတြၢဟ့ၣ်အတၢ်လဲၤဒီဖျါတဲဆိပာ်အဝဲသ့ၣ်အနီၣ် ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤမိၤဂ့ၢ်ဒုၣ်ဒီးဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအပှၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအဒိၣ်ထံးတဖၣ်လၢကဃၣ်ကဒါက့ၤအသးလၢ တၢ်ဆိကမိၣ်က့ၤဒုၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်မူလၢအဲၤကူပတူးအပူၤ,ဒီးကထံၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဘၣ်တၢ်မၤပူၤဖျဲးဒီးဒီးယွၤအ တၢ်မၤဖးဒိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အခၢၣ်စးန့ၣ်လီၤ.

မၤကဒီးတဘျီ,လၢခူခါအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲအပူၤပတၢ်မၤမ့ၢ်ပကဘၣ်ထံၣ်တၢ်လၢစီၤမိၤဂ့ၢ်ထီၣ်တ့ၢ်ဝဲလၢစီၤအာတြၢဟ့ၣ် အတၢ်အိၣ်မူဆူအပှၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိအဆိကတၢ်တဖၣ်အဒိၣ်,ဒီးလၢကမၤထီထီၣ်တၢ်ဝဲန့ၣ်ဆူပဝဲခူခါခဲအံၤအတၢ်အိၣ်မူတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. အဒိ,လံာ်စီဆံၣ်အသိသိၣ်လိဝဲလၢခရံၣ်မၤပူၤဖျဲးပှၤလၢတၢ်အာတၢ်သီအတၢ်ပၤဆူၣ်ပၤစးတၢ်,ဒ်သိးဒုၣ်ယွၤမၤပူၤဖျဲးစီၤ အာတြၢဟ့ၣ်ဒီးလၢခံမၤပူၤဖျဲးအံၣ်စရုလၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်လီၤပလိာ်လိာ်သးဒ်သိးအံၤ,စီၤအာတြၢဟ့ၣ်အတၢ် လဲၤတၢ် ဆူအဲၤကူပတူးစ့ၢ်ကီးကတၢ်ဆိပာ်ကျဲလၢခူခါခရံၣ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်န့ၣ်ပၤပတၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်မၤယွၤအတၢ်န့ၣ်လီၤ.

တဘျီလၢလၢပဲမၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကွဲးစီဆံၣ်န့ၣ်,ပကဘၣ်ဆိကမိၣ်ပာ်သးတၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ် ထီၣ်လၢအမၤအသးလၢလံာ်စီဆံၣ်ဒီးပမုၢ်နံၤအဘၣ်စၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်ဘျးစဲလၢပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တဖၣ်ထူးန့ၣ်ဝဲဒီဖျါ တၢ်ဂ့ၢ်အဂံၢ်ဒိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိ,ဒိတဲာ်ဒီးတၢ်ကတၢ်ဆိပာ်စၤတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အဒိအလၢမၤစၤပှၤလၢပကဘျးစဲတၢ်လီၤဟံလၢတၢ် ဝံၣ်စီတဲစီအကတီၢ်တဖၣ်အံၤအဘၣ်စၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတၢ်လၢခံ CONCLUSION

လၢပတၢ်မၤလိခူခါတၢ်မၤဘၣ်ထွဲဒီးလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တၢ်မၤအသးအကတီၢ်ဝဲအံၤအပူၤ,ပကဘၣ်သကိးလံာ်စီဆံၣ်အလီၤ လံာ်အတၢ်ဝံၣ်စီတဲစီတၢ်မၤအသးအကတီၢ်အတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်ဘၣ်ဃးဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်လီၤဆိအကလုာ်ကလုာ်, တၢ်မၤအသးအကတီၢ်တဖၣ်အဂ့ၢ်မိၣ်ပှၤ,ဒီးတၢ်ဒုးဘၣ်ထွဲတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးပဆိကမိၣ်ပာ်သးတၢ်အက တီၢ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်လၢတၢ်နီၤဖးလီၤအသးတဖၣ်အံၤအဘၣ်စၤဘၣ်ထွဲဒီးအဝဲသ့ၣ်အသကဲးပဝးအတၢ်အိၣ်ဂၢၢ်ကျၢၤ, တၢ်တဲအကျိၤလၢအအိၣ်ဃုာ်လိာ်ဖိးလိာ်အသး,တၢ်သူတၢ်အကတီၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဒီဖျါလၢပှၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်,ဒီးတၢ်ဘျးစဲလၢတၢ်အ ကတီၢ်တဖၣ်အံၤအဘၣ်စၤလၢအမၤစၤပတၢ်မၤဘၣ်ထွဲတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လံာ်အသိး,ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤဒီလီၤနီၤဖးလီၤလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ဝံၣ်စီတဲစီလၢအကတီၢ်ဒိၣ်သ့ၣ်တ ဖၣ်အပူၤလၢအအိၣ်ဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ဒီဟ့ၣ်နီၤလၢအလီၤဆိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဃိ,ပတဘၣ်ဂုာ်ကျဲးစးမၤယွၤအတၢ်လၢ ပမုၢ်နံၤဒီဖျါက့ၤကဒါက့ၤဆူခါလၢအပူၤကွံာ်အကျဲတဖၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်,ပတဘၣ်သးပှၤနီၣ်တၢ်လၢယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်တ့ၢ်ဝဲလၢ အပူၤကွံာ်ဘၣ်လီၤ. ဖဲဆိကမိၣ်ပာ်သးကျဲလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဂ့ၢ်မိၣ်ပှၤတဖၣ်ဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်ဒုၣ်အတၢ်လၢစီၤတစီဆူအက တစီန့ၣ်,ပထံၣ်န့ၣ်လၢတၢ်ခဲလၢာ်လၢယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်တ့ၢ်လၢတၢ်အာၣ်လီၤဒီလီၤအစီၤလၢညါတဖၣ်အပူၤအိၣ်ဒီးတၢ်အါမးလၢ ကသိၣ်လိပှၤဘၣ်ဃးတၢ်မၤတၢ်ခူတၢ်ပှၤအတၢ်မၤလၢပစီၤ,တ့ၢ်ဒုၣ်လဲာ်တၢ်အာၣ်လီၤဒီလီၤအသိလၢခရံၣ်အစီန့ၣ်လီၤ.